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D E L O  P R I  Č E B E L A H  V M A J U
B R E Z A R

Delo izven panja. V mesecu maju se že začno prevozi čebel na pašo, zato ne 
bo odveč, če nekoliko spregovorimo o tej, za donosnost čebelarjenja prevažni de
javnosti.

V maju vozimo predvsem na akacijevo in žajbljevo pašo. Ker se obe začneta 
skoro sočasno, se moramo vnaprej odločiti, na katero bomo peljali. Nekaterim 
čebelarjem uspe izkoristiti kar dve akacijevi paši: primorsko (predvsem na Go
riškem ), katera zamedi dober teden pred panonsko (na obrobju Panonske nižine, 
ali na slovitih peščarah Bačke in Banata), kamor prepeljejo čebele, čim preneha 
prva mediti. Na žajbljevo pasišče postavimo čebele na tako mesto, da dosežejo 
najprej obmorskga, ki zacvete precej pred tis tim  na viš jih  legah, zatem pa še tega. 
Naši republiki najbližja žajbljeva pasišča v vzhodni Istri in Hrvatskem primorju ima
jo v glavnem vsa to srečno okolnost. Poleg teh dveh paš se v maju pojavijo razni 
v iri dobrega medenja, katerim ne posvečamo to liko pozornosti, kot bi morda zaslu
žili. Tu in tam je kmetijsko posestvo ali zadruga zasejala večjo ploskev oljne re
pice. Vzemimo jo na piko in postavimo pravočasno čebele v bližino! Zelo muhasto
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je v tem času gozdno medenje. Tehtnica v določenem čebelnjaku se ne dvigne, pa 
ne, v komaj uro ali dve oddaljenem sosedovem, pa so donosi kilogram in čez odlič
ne smrekove (od lekanije), hrastove ali kake druge mane. Tudi višinsko borovnico 
na Jelovici ali kaki drugi visoki planoti ne kaže prezreti, saj zamedi včasih z regra 
tom prav izdatno, potem, ko je v nižinah že davno preminila. Malo dobrega nosu in 
odkrili bomo morda prav izdatno pašo takorekoč pred nosom. Veliko sreče!

Za prevoz se moramo tem eljito  pripraviti. Posebno previdni moramo biti s 
časom, da se nam nakladanje in prevoz ne zavlečeta tja  do največje opoldanske 
vročine, kar lahko postane usodno ravno za najboljše družine. Panji morajo biti 
pripravljeni še pred večerom, prav tako naročeni voznik, da se začne zapiranje žrel 
in nakladanje čim se vrnejo zadnje nabiralke v panj in konča še pred nastopom 
noči. Okenca je treba dobro p ričvrstiti, vrata pa je najbolje sneti. Žrela zamašimo 
s smrekovimi vejicami. Na kamion ali na vagon nakladamo panje tako, da so sati 
obrnjeni pravokotno na osi vozila, na navadnem vozu pa vzporedno. Panji naj gledajo 
s prednjim delom nazaj, da jim piha zrak skozi okenca od spredaj med vožnjo. 
Mnogo preglavic povzroča marsikateremu prevaževalcu odmaševanje razburjenih 
čebel. Čebele se vsujejo iz panja in napadajo vse kar je v bližini, razen tega se v 
naglici »pozabijo orientirati«, da poteče precej časa preden se znajdejo in vletijo . 
Priporočam, da se jih pred, ali pa med odmašitvijo skozi žrelo močno podkadi.

V maju bomo imeli opravka tudi z roji. Pripravimo vse potrebno za ogrebanje 
in spravljanje rojev. V tre tji številki Slov. čebelarja na str. 86 je opisan zelo prak
tičen loviln ik za roje. Kdor jih  pričakuje večje število, mu ga toplo priporočam, 
posebno če ima čebelnjak na takem mestu, da se mu sicer roji obešajo na neza
želenem kraju. Dober loviln ik je tudi navadna smrekova veja, obešena na poševno 
stoječ kol. Ko se vsede roj nanjo, jo snamemo in z rojem vred odnesemo v čebel
njak, kjer spravimo roj v panj s pomočjo osipalnika.

Delo v panju. Steber, na katerem sloni veličastna stavba specifičnega načina 
slovenskega čebelarjenja v AŽ panju je vsekakor nastavljanje in prestavljanje v 
mesecu maju. S temi, izredno pomembnimi posegi v čebelni družini zasledujemo 
skoro vse tiste  namene, ki pomenijo uspešnost našega čebelarjenja: preprečevanje 
rojenja, obnova satja, vrhunska živalnost te r s tem v zvezi sposobnost izkoriščanja 
paše.

O nastavljanju ne bi imel veliko povedati. Če smo prezimovali družine le v 
plodišču, počakamo, da se živalnost družine poveča tako, da čebele zasedajo pro
stor med podnico in satjem te r za satjem do okenca. Odkrijemo matično rešetko, 
te r na ta način spustimo čebele v medišče, katerega smo predhodno napolnili s 
praznim satjem. Družina kaj kmalu sate zasede, očisti in popravi te r začne vanje 
nanašati med, če je donos kaj prida. O prestavljanju pa bi lahko napisali celo knjigo 
in še bi ostalo kaj nepojasnjenega, morda prav tisto , kar bi utegnilo v danih okoli
ščinah odločilno vplivati na uspeh. Žal, tega prostor ne dopušča: omejiti se kaže 
le na naslednje:

1. S prestavljanjem začni šele, ko je celo plodišče razen stranskih satov zale- 
ženo, vendar preden so zaželeni prvi matičniki za roj.

2. Če predvidevaš daljše obdobje stanovitnega vremena z izdatno pašo, pre
stavi v medišče čimveč satov, (učite lj in u tem eljite lj prestavljanja mojster Žnidar
šič je ponavadi prestavil vse zaželene sate razen enega z m atico), potem pa ne 
prestavljaj več.

3. Če je vreme bolj muhasto, prestavljaj »na obroke«: v medišče prestavi le 
sat ali dva zalege. Po preteku nekaj dni ponovi postopek še nekajkrat. Zadnje čase 
se to bolj priporoča, kot vse hkrati.
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4. Na prazno mesto v plodišču dodajaj prazne sate, ali satnice. Število satnic 
uravnavaj s pašnimi pogoji: čim večji so donosi, tem več satnic bodo čebele po
tegnile in jih  bo matica zalegla.

5. V medišče vstavljaj sate točno nad gnezdom v plodišču!

6. Po vsakem prestavljanju panj še prav posebno skrbno odeni in zapaži, da ti 
jo ne zagode kak hladen val, ki so v tem času (okrog polulane Zofke in mrzlakov) 
kaj pogosti.

7. V primeru nastopa slabega, brezpašnega vremena je potrebno dražilno krm
ljenje, posebno če smo dodajali satnice.

8. Kak teden po prestavljanju odpri mediščna žrela, da izletijo  tro ti.
V novejšem času je čedalje več čebelarjev proti prestavljanju. M islim  pa, da 

bo njihovo učenje dobilo pravo veljavo šele tedaj, ko bodo znanstveno preizkušeni 
in uveljavljeni prijem i in posegi v čebeljo družino, kateri bodo imeli enak ali boljši 
učinek glede postavljenih ciljev. Do tedaj pa ima v našo čebelarsko tradicijo trdno 
zakoreninjeno prestavljanje nesporno domovinsko pravico v naših čebelnjakih. 
Prav tako nesporno kot tisočkrat preizkušeni in priznani Žnidaršičev panj.

Zaradi hitrega izčrpavanja in odmiranja starih čebel v maju lahko mirne duše 
prepustimo skrb za preventivo in kurativo bolezni čebelam samim. Še nekaj besed 
pa ne bo odveč za

splošna navodila. Pravzaprav skozi celo čebelarsko leto, še prav posebno pa v 
mesecu maju velja pri upravljanju čebel naslednje zlato pravilo: Ne obremenjuj 
čebel 7. dodatnim delom, če nisi ti ali narava preskrbel za reden dotok hrane v 
panj. V brezpašni dobi ne š iri prostora, ne dodajaj satnic, ne delaj umetnih rojev, 
ne prestavljaj in ne nastavljaj. Navedena dela, kakor tudi druga opravi le ob rednem 
dotoku hrane. Nasprotno pa v času paše čebel ne štedi: naj gradijo, naj negujejo 
zalego, naj nabirajo in —  če nam je tako prav —  naj rojijo, ali pa dajejo umetne 
roje. Prav tako jih lahko pridno izkoriščaš za proizvodnjo cvetnega prahu, matičnega 
mlečka in podobno. Ob polni skledi ti bodo dale vsega v izobilju.

Praktični nasveti. Dogodi se, posebno začetnikom, da ko odpro panj in zagleda 
jo na okencu vse črno čebel, ne vedo kako bi se lo tili opravila, katerega so kanili 
opraviti. Priporočam naslednji postopek: ko odpreš vratca, po okencu močno 
poropotaj, čebele na njem pa podkadi z dimom. Ropot in dim prestraši čebele, da 
planejo nad med in se ga napijejo, obenem pa se potegnejo od okenca proti sre
dini. Malo počakaj, da se to zgodi, zatem odpri nalahko okence te r začni z delom. 
Site čebele ne bodo sitne! Dim si pripravimo iz žakljevine ali kake bombaževinaste 
krpe na ta način, da jo zrežemo na trakove, katere zvijemo v prst debelo cigaro. 
Povijemo jo z žico, ki smo jo potegnili iz izrezanega sata, ali pa kako drugo tanko 
žico. Taka cigara bo lepo tle la, s pihanjem pa bomo dobili od nje dovolj dima za 
dimljenje.

Kljub previdnemu postopku se večkrat zgodi, da na ta ali drug-način razdražimo 
čebele, katere začno neusmiljeno pikati. (Nekatere družine so že po svoji genetični 
karakteristiki zelo razdražljive in jih  je težko upravljati. Zamenjajmo jim  čimprej 
matico!) V takem primeru naj ne bo nerodno najbolj izkušenemu čebelarju, da se 
oddalji od panja in počaka, da se panj umiri. Po dolgoletnih izkušnjah sem prišel do 
prepričanja, da se čebel ne smeš bati in otepati, prav tako kot se ne smeš bati in 
otepati popadljivega psa ali napadalnega človeka, če hočeš, da te pusti pri miru. 
Znanstveniki pa so baje dognali, da razburjena čebela alarmira sovrstnice na raz
daljo 60 cm s posebnimi, hlapljivim i alarmantnimi snovmi, katere izloča pri želu in 
čeljustih.
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Čebele posebno razburja temna barva naše obleke, te r hitro, nervozno premi
kanje. Zato delajmo pri čebelah v čim svetlejši obleki, naši gibi pa naj bodo um ir
jeni in počasni.

O P O Z O R I L O !

V letošnji četrti številki Slovenskega čebelarja je na strani 99. objavljen članek: Žičenje 
satnic s pomočjo električnega toka.

V zvezi s tem opozarjam čebelarje, kateri imajo namen vtirati žico v satnice s pomočjo 
električnega toka, da je opisana primitivna naprava sicer uporabna, vendar življenjsko 
nevarna. Naši tehniški predpisi naprav v taki izvedbi ne dovoljujejo (Uradni list FLRJ, šte
vilka 43/66).

Vse električne napeljave in priprave morajo biti napravljene tako, da je zajamčena 
popolna zaščita pred slučajnim dotikom delov pod napetostjo. Izjema so samo tiste naprave 
in instalacije, ki obratujejo z malo napetostjo, največ do 48 voltov proti zemlji.

Pri opisani napravi pridemo lahko v dotik z napetostjo 220 V, v vsakem primeru pa 
višjo od 48 V, če se dotaknemo armaturne žice, ali elektrod pri dodajanju vode ali soli 
v steklenico, pozabimo pa, da vtikača iz vtičnice nismo izvlekli. To se kaj lahko zgodi. 
Posebno nevarno je delo s tako napravo v prostorih z mokrim ali betonskim tlakom.

Varno in skladno s predpisi je vtiranje žice v satnice z električnim tokom male nape
tosti. Zato potrebujemo zaščitni transformator, kateri napetost omrežja zniža (transformira) 
na dovoljeno malo napetost. Ta napetost mora biti prilagojena upornosti armaturne žice. 
To dosežemo s primernim prestavnim razmerjem in močjo transformatorja. Kolikor je na
petost na sekundarni strani transformatorja previsoka, jo reguliramo z regulančnim žičnim 
ali vodnim uporom. Tak transformator mora biti izdelan v skladu s tehniškimi predpisi ter 
preizkušen. To stori lahko samo proizvajalec, ki je za tako proizvodnjo kvalificiran ter tudi 
za kvaliteto in varnost izdelka jamči kazensko in materialno.

Priporočam vsem čebelarjem, naj priprave, opisane v SČ, ne uporabljajo, posledice so 
lahko zelo boleče in tragične.

Miro Kamenšek, 
višji obratni tehnik in zapriseženi 
sodni izvedenec za elektro stroko
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P O K  O C I L O  PR E D S  K D N I  I< A Z C D  S N A  R E D N E M  L E T N E M  
O B Č N E M  Z B O R U  D N E  2 2.  M A R C A  1 9 7 0

V A L E N T I N  B E N E D I Č I Č

Poslovno leto 1969/1970 je za nam i. Čebelja paša v  preteklem  le tu  je b ila  k ra 
jevno zelo različna, na splošno pa neko liko  slabša ka ko r v  le tu  1968. T ako j v  za
četku poročila  naj ugotovim , da je b ilo  p re tek lo  leto po poslovnem  le tu  1953/54, 
ko je šlo za sam obsto j Zveze, n a jb o lj ra zb u rljivo , pa tu d i sicer zelo razgibano.
V zvezi s preskrbo krm ilnega s ladkorja  je namreč p riš lo  tu d i do nezaželenih škod
l j iv ih  izpadov, zlasti p ro ti p o d je tju  Medex in  tu d i p ro ti Zvezi. N eka te ri resni če
b e la rji so opozo rili Zvezo, da b i m o ra li o teh stvareh ra zp ra v lja t in  sklepati bo lj 
zrelo in  prem išljeno. B ile so napake, k i so b ile  delom a posledica spremembe v p r i
s to jnosti za razdeljevanje  s ladkorja . Težave bodo še, ke r borba za razdeljevanje 
s ladko rja  p rek čebelarskih organizacij še n i zaključena. Vsaka k r it ik a  pa le mora 
im e ti neke določene meje. Težko je namreč organizacijo  g rad iti, lahko pa jo  je 
pod ira ti. Iz p o d rtije  nekaj g ra d iti pa je večkra t teže, ka ko r g ra d iti popolnom a na 
novo. Predsednik Savcza pčelara H rva tske  p ro f. dr. I. Tomašec m i je ponovno 
rekel, ko liko  težav in dela smo si p r ih ra n ili s tem, da smo obva rova li svojo orga
nizacijo . Savez pčelara H rva tske , da im a zelo ve like  težave z organizacijo , k i so 
jo  pred nekaj le ti začeli g ra d iti skora j povsem na novo.

N a j na jp re j na k ra tko  poročam, kako smo o p ra v lja li naloge, k i nam jih  je na
lož il lansko le tn i občni zbor.

Ze leta 1968 je Zveza skupaj s pod je tjem  M edex nap rav ila  v logo za op ro s ti
tev p lačevanja zveznega prom etnega davka na panje, čebelarske potrebščine in 
rep rodukc ijsk i m ateria l. Rešeno pa je b ilo  samo vprašanje plačevanja prom etnega 
davka na izdelavo satnic, glede ka te rih  zares ne more nihče ugova rja ti, da niso 
rep rodukc ijsk i m ate ria l v  čebelarstvu. Za op ros titev  plačevanja davka na prom et 
za panje in  čebelarske potrebščine pa bi b ilo  treba sprož iti zadevo na novo. Vlogo 
bi b ilo  treba p o d k re p iti zlasti tu d i s tem, da ta obrem enitev zelo ov ira  enotnost 
v razvo ju  čebelarstva; dalje, da zaradi tega davka čebelarji izde lu je jo  večinom a 
panje sami, zaradi česar izpade že sam po sebi večji del dohodka od davka na 
p rom et za panje. Skupnost to re j skora j nič ne p rid o b i s tem  davkom , pač pa za
rad i tega zelo trp i enotnost in  gospodarnost čebelarjenja. Č ebelarji izde lu je jo  nam 
reč panje več v rs t in  raz ličn ih  mer, vsak pač po svojem okusu. Povsem p ro tis lo v 
no je tud i to, da je da ja la  skupnost pre j p ri nakupu nov ih  panjev do 60 %  re
gresa, zdaj pa enake panje obrem enju je  z o ko li 20 %  prom etnega davka in so se 
pan ji tako  pod raž ili za 8 0 %  že zaradi p o lit ike  cen in davkov.

N a d a ljn ja  naloga je b ila  de la ti na izda ji čebelarskega zakona. Sestavo osnutka 
m i je pove rila  Zveza čebelarskih organizacij Jugoslavije . O snutek je b il p r ip ra v lje n  
do 1. marca 1969. D o s ta v ili smo ga Zvezi čebelarskih organizacij Jugoslavije  te r 
razposla li našim d ruš tvom  in družinam , da b i dale nanj svoje pripom be. P ripom 
be, k i smo jih  p re je li, smo pretežno upošteva li v  razprav i na seji upravnega od
bora Zveze čebelarskih organizacij Jugoslavije  v  Beogradu dne 9. decembra 1969. 
Dne 10. decembra 1969 smo iz ro č ili tako  sprem enjen in  dopo ln jen  osnutek Zvez
nemu sekre taria tu  za gospodarstvo, osebno pom očn iku  za km e tijs k i sektor Debre- 
cinu. H k ra t i z osnutkom  bi m o ra li p red lož iti tu d i teze k zakonu, ke r predvideva 
ta k  postopek zadevna procedura. K o lik o r nam je znano, do zdaj teze še niso bile 
predložene. Brez dvom a je čebelarski zakon potreben. Z  n jim  b i o d p ra v ili m ars i
ka tero  nevšečnost. V a p rilsk i š te v ilk i Slovenskega čebelarja bom o o b ja v ili dopo l
n jen i osnutek, kakršen je b il predložen Zveznemu sekre taria tu  za gospodarstvo.
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Pot do izdaje zakona pa bo ve rje tno  še dolga. N eka j je gotovo. O snutek zakona 
je tu. Zraste l je iz naših čebelarskih razm er. Z n jim  bodo rešeni prenekateri p ro 
b lem i, s ka te rim i smo se ve liko  u b ija li in  se ub ijam o  še danes v  naši praksi. 
P rip ra v lje n i smo izde la ti tu d i še teze k  tem u zakonu. D o k le r bo tra ja l postopek 
za izda jo  zakona, ga v  p raksi spopo ln ju jm o  in  ga tako  sp rav lja jm o  v  ž iv lje n je  pod 
geslom naših dob rih  čebelarskih običajev. N a  te dobre čebelarske običaje se s k li
cu jm o povsod, na sodišču, p r i u p ravn ih  organih  itd . D o k le r ne bo zadevnih pred
pisov, bodo t i  organi v  sporn ih  p rim e rih  na podlag i strokovnega m nenja čebelar
skih izvedencev rad i u p o ra b lja li to  g rad ivo. Z a d o vo ljn i bodo, da bodo m ogli svoje 
od loč itve  na nekaj opre ti. N a ta način bo pre j a li slej izdani čebelarski zakon samo 
re g is tr ira l to, ka r se bo m edtem  izo b liko va lo  in  u ve lja v ilo  v  p raksi naših čebelar
skih običajev. N ek i red pač m ora  b iti. Čebelar, k i ne lju b i reda, a li k i išče lastne 
k o ris ti na račun drug ih , pač ne bo n ik je r uspel s sam ovo ljn im  ravnanjem .

T re tja  naša naloga je b ila , naj posvetim o več pozornosti in  pom oči p lem enil- 
n im  postajam . Lahko rečem, da smo to nalogo dobro o p ra v lja li. Z vo d jo  in  up rav 
n ikom  Zvezine p lcm enilne postaje A ntona  Janše pod Zelenico, C irilo m  Jalnom , 
bom o sk len ili pogodbo, s ka tero  bo prevzel im enovan i celotno oskrbo upravne 
koče, k i se bo upo rab lja la  delom a tu d i za turizem , zlasti za čebelarski. Tako ne 
bo finančno nič b rem enila  Zveze. V rednost upravne koče in  in ven ta rja  je nad 
sedem m ilijo n o v  sta rih  din. Ko bo zgrajen Čebelarski izobraževa ln i center, bo ta 
p lem enilna  posta ja vk lju čena  van j neposredno. Od ta k ra t da lje  bo zajeta vloga 
in delo te p lem enilne postaje v  sklopu celotnega delovnega program a ČIC.

P lem eniln i pos ta ji Josipa Verbiča v  K am nišk i B is tric i, k i je  last Čebelarske 
družine K am nik, smo z denarno pom očjo v  v iš in i 300.000 S-din pom agali, da se je 
izkopa la  iz do lgov in  da bo m ogla v  le tu  1970 redno ob ra tova ti. V rednost upravne 
koče in  in ve n ta rja  te p lem enilne postaje se ceni nad pet m ilijo n o v  S-din. Č lani 
kam niške družine so b ili izredno de lavni. H  g radn ji so prispeva li z delom , ma
te ria lom  in  denarjem . Pa tu d i SO K am n ik  je razum ela pom em bnost te p lem enilne 
postaje te r j im  je finančno izdatno p riskoč ila  na pomoč. T ud i za to p lem enilno 
posta jo predvidevam o, da se bo njeno delovanje  po izg radn ji ČIC v sodelovanju 
z n jim  znatno razširilo .

Več ž iv lje n ja  je začela kazati zadn ji čas tu d i tre tja  p lem enilna postaja Pusti 
m lin  p ri L i t i j i .  O ž iv ite v  te postaje, k i na j b i dob ila  im e po poko jnem  dolgoletnem  
u redn iku  Slovenskega čebelarja V ladu Rojcu, je predvidena tu d i v p rogram u Zve
ze. N jena  v loga naj b i b ila  predvsem p lem enitev dolenjske zvrs ti k ran jske  sivke, 
ka te ri p rip isu je  znani čebelarski s tro ko vn ja k  in  zagovorn ik  naše sivke A lb c r iz 
Messine še p rav  poseben pomen.

Plem enilne postaje im a jo  še čebelarji B ukovšk i na Golem  Brdu p ri M edvo
dah te r Sušnik —  ing. V id m a r iz B oh in ja  na B itenski p la n in i na Je lovic i. S lednja 
bo dob ila  im e po poko jnem  Janezu S trgarju . N ovo  p lem enilno  posta jo  na V ita n j
ski p la n in i na Pohorju  pa p r ip ra v lja  član Celjskega čebelarskega d ruštva  ing. Ko- 
leša.

D e lu je jo  še tu d i p lem enilne postaje ČD M urska  Sobota in  Postojna.
Vsem om enjen im  p lem en iln im  posta jam  in  čebelarjem -vzrejevalcem  bo Zveza 

pomagala po svo jih  močeh. Ko bo začel de lova ti ČIC, j im  bo p rek njega nud ila  
tu d i s trokovno  pomoč in  nadzor, k i je  po osnutku  čebelarskega zakona predviden 
k o t obvezen. Pogoj za naše sodelovanje in  pomoč je samo vestno s trokovno  delo 
vzre jevalcev. S ta k im  delom  namreč ne bodo p r id o b ili na ugledu samo čebelarji- 
vzre jeva lc i, tem več tu d i naša čebelarska organizacija . P ridob ljen i ugled naj b i b il 
ed ino p lačilo , k i b i ga pre jem ala Zveza za njeno pomoč.
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N a d a ljn ja  naloga Zveze je b ila  o rgan iz iran je  tečajev za opazovalce in  obve
ščevalec gozdnega medenja. Inš tru k tra žo  je o p ra v lja l ing. Franček S ivic posamezno 
p ri terenskih  obhodih. Za poslovno le to  1970/71 pa so v  načrtu  na sedežih društev 
z gozdno pašo posebni teča ji za pog lab ljan je  znanja opazovalcev o p ovzroč ite ljih  
gozdne mane, o sož itju  čebel in  povzroč ite ljev  mane te r o v lo g i m rave lj. Predava
n ja  bo po jasnjeva l s serijo  ba rvn ih  d iapoz itivov .

Zveza je im ela še posebno nalogo, da pož iv i delo odsekov p ri izvršnem  od
boru, da b i tako izbo ljša la  svoje delo in  razbrem enila  funkc iona rje . V te j nalogi, 
žal, n i uspela. D e la ti bo treba na tem, da b i delo odsekov steklo v  p r ih o d n ji po
slovn i dobi.

M ed d rug im  je Zveza delala na nalogah delovnega program a v  zvezi z 200-let- 
nico čebelarskega de lovan ja  in  sm rti A ntona  Janše na D una ju . Z  a v to r ji kn jižn ih  
p u b lika c ij je  sestavila podroben načrt o vsebini, obsegu in časovnem zaporedju iz 
ha janja  p ub likac ij. O b jav ljen  je b il v  2. š te v ilk i letošnjega Slovenskega čebelarja. 
D o s ta v ili smo ga tu d i R epubliškem u skladu za pospeševanje za ložn ištva v  eviden
co zaradi občasnega dode ljevan ja  subvencij. Izda jan je  p u b lika c ij vo d i posebni 
u redn išk i odbor.

Ne m orem o pa b it i zadovo ljn i z razvo jem  čebelarskega m uzeja v  R adovljic i, 
k i na j b i b il le ta 1973 ob 200-letnici sm rti A ntona  Janše n a jb o lj zan im iva  p riv la č 
nost za udeležence A. Janševih spom inskih  proslav. S sm rtjo  delavnega Franceta 
Resmana, predsednika Čebelarskega d ruštva  R adovljica , k i je  b il tu d i predsednik 
delavske skupnosti Združen ih  m uzejev občine R adovljica , se je stanje v  m uzeju 
samo še poslabšalo. S p ro f. S. M ihe ličem  smo se sporazum eli, da bo v  p rihodn je  
zastopal Zvezo v  Čebelarskem muzeju. Z  upravo m uzeja smo im e li vsega en sesta
nek. V sm islu zak ljučka  na tem  sestanku je sestavil p ro f. S. M ih e lič  osnutek na
črta  za n a d a ljn ji razvo j muzeja. N a osnovi tega načrta naj b i se v  p rihodn je  sestav
lja l vsako le to  de lovn i program  Čebelarskega muzeja. Osnovni pogoj za boljše 
uspevanje m uzeja pa je  med d rug im  tu d i nu jna  nam estitev s trokovn jaka  muzealca.

S trokovn i sodelavec In š titu ta  za socio log ijo  in  f i lo z o fijo  p ri U n ive rz i v  L ju b 
lja n i F. Zupan do zdaj še n i odpo tova l na D una j zarad i p roučevanja  risarske in 
s likarske de javnosti A n tona  Janše.

T o liko  o nalogah, k i nam  j ih  je na lož il lansko le tn i občni zbor.
N a j pre idem  na problem e, s ka te rim i se ta  čas u b ija  vodstvo  Zveze. P rv i in  

najvažnejš i p rob lem  je brez dvom a gradn ja  Čebelarskega izobraževalnega centra. 
Ze 19. novem bra 1967 je b il na seji upravnega odbora spre je t sklep, naj gradim o 
ČIC na B rdu nad Lukov ico  p r i D om žalah. Ne bo odveč, če ponovno na k ra tko  
opišem lego gradbene parcele. Zem ljišče leži centra lno v  S loveniji, severovzhodno 
od razva lin  nekdanje graščine Brdo, ka k ih  20 km  od L ju b lja n e  v  neposredni b liž in i 
osrednje cestne m agistrale Š en tilj— N ova Gorica. Vsa parcela je enakom erno 
blago nagnjena p ro ti jugovzhodu. K o t nalašč ža čebele. P ro ti severu, severovzhodu 
in  severozahodu je  zavarovana z blago vzpetino, poraščeno z mešanim  v isok im  
gozdom. V b liž n ji in  širši o ko lic i se m en java jo  tra v n ik i in  gozdovi, posamič tu d i 
n jive  s pestrim  izborom  m edovitega ras tlin s tva : travn iške  rože, vrbe, češnje, ja vo ri, 
lipe, smreke, p lem en iti kostan j, hoje te r tu  in  tam  tu d i n jive  z ajdo. O pazovaln i 
panj v  K o lovcu je pokazal na h o ji le ta 1968 57 kg donosa. V o ko lic i bo zato mogoče 
p o s tav iti vse čebelnjake-preizkuševališča s skupaj 250— 300 pan ji. S tem  je iz
po ln jen  zelo važen pogoj za gospodarnost obra tovan ja . Čebele b i p revažali samo 
izjem om a, npr. če b i dobro zam edil žepek v  L ik i. V odovod in  e le k trika  sta na 
sami parceli. B rdo z oko lico  je znano tu d i po naravn i lepoti. Po tu ris tičnem  p ro 
gram u SO Domžale, po katerem  bo nastalo nedaleč stran večje um etno jezero,
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posta ja ta k ra j še bo lj priv lačen in zan im iv. Za to  bo Zveza lahko uporab lja la  
ČIC v  izobraževalno m rtv i sezoni tud i za turizem , zlasti čebelarski. Zadnja leta 
smo večkra t v zadregi, k je  naj b i p renočili čebelarske tu ris tične  skupine, k i nas 
ob isku je jo . V tu rizm u  so ravno nočnine na jzanesljive jš i dohodek, k i bi lahko tud i 
Zvezi zagotovil del sredstev, po trebn ih  za redno vzdrževanje.

Zveza si je ve liko  prizadevala, da b i z nab iran jem  sredstev p ri članstvu in 
z varčn im  poslovanjem  zbrala za gradn jo  čimveč sredstev. S stanjem  30,034.008 
S-din na dan 31. decembra 19G9 smo dosegli in  m alenkostno presegli po planu 
predvideno vsoto 30,000.000 S-din za konec leta 1969. N ekatera, žal, bo lj redka 
društva, med n jim i zlasti Čebelarsko d ruštvo  Kam nik-Dom žale, so se izkazala 
p ri zb iran ju  denarja  za ČIC izredno požrtvova lna  in prizadevna. Če b i im e li vsaj 
2/3 ta k ih  društev, b i ne b ilo  prob lem a zbra ti p ri č lanstvu in  naših p r ija te ljih  
po program u predvidena lastna sredstva. Poleg tega se je Zveza skupaj s pred
sednikom  sekcije za družbeno-ekonom ska vprašanja  km e tijs tva  in  vasi Republiške 
konference SZD L Fr. S im oničem vz tra jn o  bo rila  za k re d it 75,000.000 S-din pri 
K om ite ju  izvršnega sveta za km e tijs tvo  in gozdarstvo. K re d it nam je b il tako 
rekoč že zagotovljen. Zagotov ljen  je b il tud i zmožen p o ro k  v  družbeno p o lit ičn i 
skupnosti SO Domžale. S ekre taria t za gospodarstvo —  km e tijsk i sektor pa je 
zavzel, ko je b il vprašan za mnenje, o d k lo n iln o  stališče, češ da je dovo lj opuščenih 
šol in  učiln ic, k je r b i lahko d o b ili tu d i čebelarji v  o k v iru  km etijskega pouka po
trebno znanje. Zda j je naša naloga, da glede na specifičnost čebel in  čebelarske 
stroke prepričam o S ekre taria t za gospodarstvo o nasprotnem , da na tak  način 
ure jeno posredovanje znanja čebelarjem  ne ustreza in  da ne bo napredka v  sloven
skem čebelarstvu.

V podkrep itev  našega stališča naj na jp re j navedemo nekaj poda tkov :
V Jugos lav iji n im am o dejansko nobenega samostojnega čebelarskega inš titu ta . 

N a  V e te rina rsk i fa k u lte t i v  Beogradu je poseben oddelek za b io log ijo , k i se 
u kva rja  tu d i s čebelami. Na V e te rina rsk i fa k u lte ti v  Zagrebu je Zavod za b io log ijo  
in  pa to log ijo  rib  in čebel, k i im a lastne čebele. Na B io tehn ičn i fa k u lte ti v  L ju b lja n i 
jc  p r i ve terinarskem  odde lku  posebni sekto r za bolezni čebel in  r ib  brez lastn ih  
čebel. Poleg tega je v  L ju b lja n i še sam osto jn i Zavod za čebelarstvo, k i pa ima 
po svojem  de lovan ju  bo lj značaj pod je tja  ka ko r pa zavoda.

Poglejmo še neko liko  k  sosedom čez mejo. V Zvezni re p u b lik i N em čiji, k i 
je po površ in i celo neko liko  m anjša od Jugoslavije  te r im a slabše naravne pogoje 
za čebelarstvo, je ta čas o ko li 400.000 čebelnih d ruž in  več ka ko r v naši 
državi. N a  čebelarstvu dela 161 sam osto jn ih  čebelarskih in š titu to v  in  odde lkov 
za čebelarstvo p r i zoo loških  in š titu tih , te r 13 deželnih čebelarskih šol, k i jih  
u p ra v lja jo  deželne zveze za čebelarstvo. V A v s tr i j i  je 1 cen tra ln i d ržavn i čebelar
ski in š titu t na D una ju  z izpostavo v  Lunz am See. Poleg tega je še pe t čebelarskih 
šol te r 150 čebelarskih p o tova ln ih  uč ite ljev . Šole u p ra v lja jo  deželne zveze za čebe
la rs tvo  z las tn im i sredstvi te r z do tac ijam i zvezne in  deželne vlade te r zbornice.
V ČSSR je 1 cen tra ln i čebelarski in š titu t v  D o lu  p ri L ibčicah, v  o kv iru  katerega de
lu je  še 7 čebelarskih izpostav v  raz ličn ih  b io k lim a tičn ih  razmerah. Poleg tega ima 
češkoslovaška čebelarska zveza dobro  organ iz irano izobraževalno mrežo. V čebelar
ski zvezi so združena državna in  in d iv id u a ln a  čebelarstva, k i už iva jo  od države iz
datno finančno pomoč. Še bo lje  je p reskrb ljeno  za izobraževanje in  pospeševanje 
čebelarstva v  R om un iji. Za to  n i nič čudnega, če se je od mednarodnega čebelar
skega kongresa le ta  1965 v  Bukarešti do danes dv ig n ilo  š tevilo  čebeljih  družin  
od 900.000 k a r na 1,300.000. G otovo pa n im a jo  navedene sosedne države tako  
vzorno ure jeno izobraževanje čebelarjev zato, ke r ne b i vedele kam  z denarjem.
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Po našem načrtu naj b i se v  skladu z našim i razm eram i in  današn jim i m ed
na rodn im i pogo ji š ir ilo  znanje in  uporaba znanja naših čebelarjev te r pospeševalo 
čebelarstvo tako le :

V CIC bi p r ire ja li posebne tečaje za: začetnike, napredne čebelarje, vzrejevalce 
m atic, čebelarske potova lne predavate lje , čebelarske preglednike (po trebni p ri 
za tira n ju  čebeljih  bolezni v  sm islu smernic M ednarodnega urada za živa lske bo
lezni), opazovalce in obveščevalce gozdnega medenja, m ik roskop iran je  itd . Ves 
pouk naj bi b il podan čim bo lj nazorno s pom očjo ustrezn ih  učil, s predva jan jem  
lilm o v  in  d iapoz itivov , s p ra k tičn im i va jam i v m ik ro sko p ira n ju  v la b o ra to riju  in 
zunaj p ri čebelnjaku. Tečaje bi vo d il in  o rgan iz ira l vod ja  CIC s čebelarskim  m o j
strom  v sodelovanju z našo organizacijo .

G lavno delo vod je  ČIC (biolog) in  čebelarskega m o js tra  pa bi se začelo šele 
po op ra v lje n ih  tečajih. D elo b i obsta ja lo  med d rug im  v : re g is tr iran ju  in  ocenje
van ju  poda tkov  o čebeljih ro dov ih  na pre izkušan ju  (250— 300 čebeljih  d ruž in  
v  čebe ln jakih-pre izkuševališčih); nadz iran ju  de lovan ja  p lem en iln ih  posta j; v iska
n ju  tro ta rje v  za plem enilne posta je ; in š tru k ta ž i vzre jevalcev in  vo d ij p lem eniln ih  
pos ta j; sodelovanju s čebelarji p ri splošni, p rim a rn i o d b iri čebeljih  rodov  po 
čebelnjakih , ka r je pogoj za rac iona lizac ijo  čebelarjenja,- iskan ju  čebel z do lg im i 
r ilč k i, pom em bnih za boljše opraševanje dete lj (Kočevsko); so rtiran je  m edov na 
podlagi m ik roskopsk ih  analiz cvetnega peloda v medu in  in š tru k ta ž i za p rid o b i
vanje, konze rv iran je  in  pak iran je  peloda, matičnega m lečka in  d rug ih  čebeljih  
p ro izvodov po sodobnih m etodah itd .

D e lovn i program  bi sestavlja l ČIC skupaj z našo čebelarsko organizacijo.
V program u naj b i b ile  zajete tu d i naloge in  prob lem i, k i bi j ih  mogel uspešno, 
h itro  in  poceni reševati v  sodelovanju s š iroko pospeševalno s trokovno  mrežo 
A p im ond ije  —  M ednarodne zveze združenj čebelarjev. A p im o n d ija  im a namreč 
ta čas pet sta ln ih  s trokovn ih  kom is ij z 20 specia ln im i skupinam i, v  ka te rih  dela 
okrog 120 čebelarskih s tro ko vn ja ko v  in  znanstven ikov. Glede na to, da je A p im o n 
d ija  p rid ružena članica FAO, organizacije Združenih  narodov za prehrano in  km e
tijs tvo  in  je  njena de javnost ure jena v de javnosti FAO s posebnim  posvetova ln im  
sta tu tom , b i b ilo  mogoče k r i t i  stroške v zaprošenih p rim e rih  za čebelarske eksperte 
tud i iz sredstev FAO, nam enjen ih  za te svrhe.

Šele pod s trokovn im  vodstvom  ČIC, v katerem  se bosta vod ja  in  čebelarski 
m o js te r poklicno u kva rja  s čebelarstvom, b i p riš la  do pravega učinka tud i de
lavnost naše čebelarske organizacije. Pogoji za izobraževanje so se to re j tud i 
v  m ednarodnem  m erilu  tako  zelo sprem enili, da je danes vprašanje, če nam je 
sploh potreben lastn i čebelarski in š titu t, ozirom a če n i bolje  in  ceneje, da se p ri 
svojem  delu naslonim o na opisano pospeševalno mrežo A p im ond ije , k i im a ravno 
p r i naših sosedih v  srednji E vrop i najm očnejšo zasedbo. Glede na pred desetle tji 
še neslutene dosežke znanosti in  tehnike in  tem dosežkom sledeče integracijske 
procese na vseh pod roč jih  človeške dejavnosti, b i b ilo  naravnost nesmiselno in  
tu d i škod ljivo , če ne bi v  čebelarstvu iz k o r is t ili teh ugodnosti. Osnovne pogoje 
za ta k  način p ridob ivan ja  znanja in  njegove porabe si je naša organizacija  z delom 
v zadn jih  le tih  že ustva rila . Za to  ne v id im o  p ri tem  nobenih posebnih težav. S 
spom inskim i proslavam i ob 200-obletnici de lovanja  in sm rti A ntona  Janša, našega 
ro ja ka  in  prvega čebelarskega uč ite lja  na D una ju , k i bodo im ele srednjeevropski, 
če ne evropski značaj, pa si bomo naš položaj v  čebelarskem svetu še u trd ili.

Takšno je naše stališče. V e liko  smo se u k v a rja li s p rob lem a tiko  izobraže
vanja . To je tud i naša dolžnost. Naša do lžnost je tud i, da pojasnim o za te stvari 
p ris to jn im  organom, kakšno je in  zakaj je  takšno naše stališče v  te j zadevi. Pa
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tu d i p ris to jn i državn i in  družbeni organi so dolžni, da nam p ris luhne jo  in  p rouč ijo  
to stališče, k i je rezu lta t večletnega množičnega razg lab ljan ja  in  proučevanja. 
Čebelarska p o lit ik a  v  b liž n ji p re tek los ti n i b ila  nič ka j posrečena. Skupnost je le 
predolgo nasedala skup in i posam eznikov v  n jih o v ih  m egalom anskih načrtih  te r 
j im  nud ila  skora j neomejena denarna sredstva. Občani nosijo  še danes bremena, 
k i iz v ira jo  iz tega časa. T ud i naša organ izacija  je zgubila p ro ti v o l j i  članstva in 
v  naspro tju  z v e lja v n im i p redpis i na podlag i napačnega p rikazovan ja  dejstev 
v e lik  del svojega prem oženja, k i b i nam povsem zadoščalo za uresničenje našega 
zahtevnega delovnega program a.

N a j preidem  na drug, povsem nov, do zdaj p r i nas skora j neznan problem , 
na sodelovanje naših čebelarjev in  k ra je vn ih  organizacij z ve te rina rsko  inšpekcijo . 
Z a d n ji čas je namreč p riš lo  na terenu v  neka te rih  k ra jih  do ne ljub ih  tren j, k i 
u tegnejo im e ti nevšečne posledice. D va p rim era  obravnava ta  čas celo R epubliški 
senat za prekrške. Tu se ne bom spuščal v  podrobnosti, da ne b i s tem povzročal 
brezplodno debato. Povem naj le, da je Zveza p rouč ila  v  podrobnostih  ta nov 
prob lem  in zavzela stališče, k i ga bo zagovarja la, ke r n i v  naspro tju  z zakonom, 
zlasti ne z namenom zakona, da b i b ile  čebele zdrave in  da se ne b i š irile  čebelje 
kužne bolezni. Kdo pa je bo lj za in teresiran za zdrave čebele k o t čebelar? Vsak 
napreden čebelar, h ka te rim  štejemo p rav  gotovo prevaževalce, ve, da z b o ln im i 
čebelami ne bo im e l uspehov.

Pri ob ravnavan ju  te p rob lem atike  z ve te rina rsko  službo se bo Zveza ravnala  
po naslednjih  p redpis ih  in  načelih:

V Parizu je M ednarodn i urad za živalske kužne bolezni. Č lan tega urada je 
tu d i naša država. S članstvom  države v m ednarodni o rgan izaciji so združene 
ne samo pravice, temveč tu d i dolžnosti, katere m ora ravno zato, ke r so medna
rodnega značaja, izpo ln jeva ti s to lik o  večjo pozornostjo . M ednarodn i urad za 
živalske kužne bolezni je obravnava l prš ičavost čebel že leta 1947, jo  sprejel med 
kužne bolezni in  p rip o ro č il enotne smernice za za tiran je  in  zdrav ljen je . Januarja  
leta 1954 je b ila  o d k rita  p rv ič  pršičavost tu d i v S loven iji, in  sicer v  M ežišk i do lin i. 
T a k ra t je odpo tova l v Švico v  L iebefeld, Zavod za čebelje bolezni, naš specialist 
za čebelje bolezni dr. Leon Kocjan, da b i se seznanil s tam ka jšn jim  načinom  zati- 
la n ja  in  zd rav ljen ja  pršičavosti. Na tem  mestu izrekam  dr. L. Kocjanu naše 
priznan je  in zahvalo za dobro op rav ljeno  nalogo. V pe lja l je zd rav ljen je  pršičavosti 
s p rip ra vko m  folbeks, katerega še danes z uspehom uporab ljam o. Republiška 
ve te rina rska  inšpekcija  pa je  izdala za u ravnavan je  prom eta s čebelami zaradi 
nevarnosti š irjen ja  bolezni posebno okrožn ico štev. V III-18 /3 , od 24. 5. 1954, 
katero smo o b ja v ili tu d i v  Slovenskem čebelarju. Tako p ri o rgan iz iran ju  zdrav
lje n ja  p rek 'čebe la rsk ih  inšpekto rjev  oz irom a preg ledn ikov, ka ko r tu d i v  vsebin i 
izdane okrožnice so zajete smernice M ednarodnega urada za živa lske kužne bo
lezni, s ka te rim i sc je seznanil dr. L. Kocjan v  Švici. Po navedeni okrožn ic i so 
izšle naslednje le to še tr i,  k i se vse glede prom eta  s čebelam i sk licu je jo  na p rvo  
iz le ta 1954.

(N ada ljevan je  in  konec p rihodn jič )

Z Č D S

ima na zalogi zdravila proti nosemi i. s. Fumagilin in Fumidil-B, proti pršiči: Folbeks; proti 
ušem-krpljem: Fenotiazin tablete; knjige Sodobno čebelarstvo I. in II. del ter brošuro 
»S čebelami in čebelarji skozi stoletja«.

Tajništvo
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V E Č  Z A V E D N O S T I  I N  D I S C I P L I N E
L O J Z E  J A N Ž E K O V I Č

Naša organizacija sestoji iz družin, društev in Zveze. Ako vse te disciplinirano delajo, 
je poslovanje lahko, ako pa ne, je silno težko. Glejmo npr. družino. Kako mora ubogi bla
gajnik letati okrog, da pobere članarino, obveščati, on pa zanemarja svoj poklic in delo 
pri čebelah. Ali bi ne bilo lahko tu več zavednosti in discipline?

Poglejmo npr. telovadno društvo. Koliko vaj, priprav za nastop! In brez vaj, ali bi ne 
bilo društvo kakor čreda ovac? Pa vzemimo gasilce. Ako bi ne prišli na vaje, ampak le 
takrat, ko bi gorelo, bi se gotovo pred ljudmi blamirali, ker ne bi znali ravnati z brizgalno.

Med nami tudi večkrat gori pri čebelah! Ali se ne širijo razne bolezni? Ali boš spo
soben bolezen likvidirati ali preprečiti? Boš tudi ti nevaren sosednim čebelarjem s svojim 
neznanjem? Pred leti sem pri pregledu družin, ki so bile na sumu, našel v dveh panjih 
hudo gnilobo. Kako sem moral čebelarja prepričevati, da naj uniči tisti družini, panja pa 
razkuži! Prišel sem še ponovno in le na mojo izrecno zahtevo je le uničil po gnilobi oku
žena panja. To je vse neznanje in zaradi tega največ škode trpi čebelar sam.

In mi spadamo v družine, društva; ali se ne bi na leto udeležili vsaj nekajkrat sestan
kov, občnega zbora? Ne bi žrtvovali nekaj korakov do blagajnika družine in odšteli tistih 
nekaj dinarjev članarine pa še naročnino za Slovenskega čebelarja? Saj toliko bi moral 
že biti zaveden vsak naš član. Ali nisi dolžan zaradi čebel in sosednih čebelarjev biti 
član in naročnik Slovenskega čebelarja? Se zavedamo, da je v skupnosti moč? Naj bi kdo 
povedal tam v Ljubljani, pa še v Mariboru in v Prekmurju isto zahtevo. Bi kaj dosegli? 
Nikakor ne! Ako pa čebelarji —  kmetje, delavci, profesorji in inženirji povejo, da to ni 
za čebelarje, je nazadnjaško, to pa že nekaj pomeni. Ali nismo letos prvič dosegli in dobili 
sladkor? Mogoče bo kdo dejal: »Saj ga nismo dobili vsi!« Pa tudi jaz ne! Vendar ne ob
sojam! Začelo pa se je le! Je bila pač napaka! Ali ga ti nisi v čebelarstvu nikoli »pofu
ral«? Pa si tokrat šel z roko v lase z besedo, »res sem ga pofural«, pa še kako! Ako pa 
bi tvojo zmoto obesili na zvon javnosti, bi mogoče šel še enkrat z obema rokama v lase 
In dejal: »Aj sem ga pofural!« Tako je tudi bilo s sladkorjem. Bila je pač zmota. Bo pa že 
bolje! Zasluge za sladkor ima, in upamo, da še vnaprej, pa le Zveza!

Še nekaj se je zgodilo v neki občini nekemu čebelarju. V dotični občini je veterinar 
odredil zaporo. Po pregledu čebel je dal čebelarju dovolilnico za prevoz v pašo. Na tistem 
območju kamor je pripeljal čebelar čebele v pašo, je zahteval tamkajšnji veterinar, da bi 
ga moral obvestiti, da bi bil navzoč pri razkladanju. Ker tega ni storil, je temu čebelarju 
odmeril visoko kazen. Zamislite si, kako more čebelar, ki vozi v Liko, obvestiti veterinar
sko postajo, ko je morda sto ali več kilometrov oddaljena od pasišča! Iz nenadnih vzrokov 
pa morda čebel ne bi peljal, veterinar pa bi ga lahko na pasišču v Liki pričakoval. Kdo bi 
nosil stroške? Zaradi tega povejmo vsi čebelarji potom naših društev in Zveze, da je to 
nestrokovno in neizvedljivo. Čemu dva veterinarska pregleda? Saj še obsojenec ni dvakrat 
obsojen! Taka in slična nerazumevanja bodo zgladila Zveza in naša društva. Zato čebelarji, 
več zavednosti in discipline v naše vrste in držimo se parole: v skupnosti je moč!

ŠE O P ITA LN IK U  — KOZARCU

Tov. ing. Franček Šivic omenja v svojem članku v SČ št. 2/70, stran 42, med drugim  
tud i p ita ln ik  kozarcc. S trin jam  se z njegovim opisom in pripom injam , da ga sam že 2 le ti 
uspešno uporabljam . Namesto plastičnega pokrovca in vrtan ja  lukenj uporabljam  platneno, 
že izprano krpo (za gostejšo raztopino je uporabnejša sanitetna gaza, dobi se v apoteki), 
p ritr jeno  z gum ijastim  obročkom  (delček stare zračnice od dvokolesa).

Menim, da vsak čebelar krpo in gum ijast obroček l3že nabavi kakor pa plastični po
krov, ter tud i ceneje. Učinek pa je nedvomno enak, a li še boljši, glede na večji obseg p ro
pustnosti raztopine. Poizkusite, ne bo vam žal!
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U S P E Š N O S T  Č E B E L A R J E N J A  I N  I Z B I R A  P A N J A
L O J Z E  K A S T E L I C
(Nadaljevanje in konec)

V drugi številk i Slovenske ga čebelarja smo objavil i članek Uspeš
nost čebelarjenja in izbira panja, o katerem je top. Lojze Kastelic 
zastavil precej pomembnih vprašanj. Pri tej p r i l ik i  je uredništvo na
prosilo naše sodelavce in druge čebelarje, k i  so ali pa še čebelarijo 
v razl ičnih panjih, naj pošljejo svoje krit ične oziroma dopolnilne 
pripombe. Nekatere smo objavil i v 3. in 4. številk i našega glasila.

Ker smo pa glede tega dobivali  vedno več prispevkov, k i  jih 
zaradi omejenega prostora ne moremo objaviti , je redakcijski odbor  
izročil vse te prispevke tov. Kastelicu z željo, naj v svojem nadalje
vanju in zaključni besedi obravnava najpomembnejše misli v teh 
člankih.

Prepričani smo, da bodo avto r j i  prispevkov razumeli naš položaj 
in odločitev.

Uredništvo

K mojemu članku pod gornjim naslovom v drugi letošnji številki Slovenskega čebelarja 
je uredništvo pripisalo opombo, v kateri prosi sodelavce in ostale čebelarje za dopolnilne 
predloge in pripombe, katere naj bi pri obljubljenem nadaljevanju članka upošteval. Prošnji 
se je odzvalo le nekaj čebelarjev.

Menim, da je to najzgovornejši odgovor! Slovenskim čebelarjem pač ni do duhovičenja 
okrog ustreznosti panja, vsaj ne sedaj, ko je pred njimi na kupe neprimerno bolj nujnih pro
blemov! Na vsefh zborih, sestankih in drugih pogovorih morajo ugotavljati, da so v svojem 
napredku stagnirali, da so od družbe nekako potisnjeni na stran, še več, da je največja pri
dobitev njihovih prednikov —  enotnost —  močno nagrizena. S polemiko o ustreznosti panja 
teh problemov ne bomo rešili! Če že ne zaradi drugega, jim v tem trenutku zaradi tega ni 
potrebna. Vendar . . .

Vendar upam, da ne bom preveč pristranski, če ugotovim, da je ravno panj tisti dejav
nik, kateri v določenem smislu najbolj nagriza slovensko čebelarsko enotnost, tako organi
zacijsko, kakor tudi v načinu čebelarjenja ter oskrbovanja čebelarjev. Kar zamislimo si 
čebelarja-začetnika Andreja, kateri bi poslušal nasvet nepodpisanega svetovalca v 9. številki 
revije »Moj mali svet«, 1969. I. in začel čebelariti v nakladnih panjih! Ko se bodo njegovi 
tovariši na sestankih pogovarjali o raznih uspešnih ali neuspešnih posegih v svojih AŽ 
panjih, jih on ne bo razumel in bo s svojim amerikancem že vnaprej izključen iz pogovora. 
Ko mu bo zmanjkalo tega ali onega —  morda satov —  mu tovariš ne bo mogel priskočiti na 
pomoč, ker mu pomoč ne bo koristila. Orodje in ostale potrebščine si bo moral izvečine 
nabavljati v drugih republikah, ali celo zamejstvu itd. Ali ni več kot na dlani, da bo začetnik 
Andrej prej ali slej osamljen in zagrenjen, opustil čebelarjenje? Če pa bo vztrajal, ali ne bo 
prisiljen oddvojiti se od ostale bratovščine in se priključiti tistim, ki so mu njegov nakladni 
panj svetovali, pomagati pa mu verjetno tudi oni ne bodo mogli pri njegovih vsakdanjih 
skrbeh. (Če pa je, kar ni izključeno, ravno to cilj svetovalcev nakladnega panja začetnikom, 
je to vsekakor velik greh tako do celokupnega čebelarstva, kakor tudi vsakega začetnika 
posebej!).

Najtehtnejše besede o ustreznosti panja sem prečital v članku tov. IVANA RAKA na 
210. strani lanskega Slovenskega čebelarja. Z njegovo ugotovitvijo z vsem srcem soglašam, 
zato naj mi ne zameri, če jih navedem: »Osnovna prednost nastavnega panja je in ostane 
enostavnost pri opravljanju čebelarskih del v njem, ostale so pa drugotnega značaja in so, 
če jih čebelar izkoristi, drugače jih pa tudi ni. Tudi najboljši uspehi se lahko dosežejo v 
panjih drugih sistemov, toda neizpodbitno je —  z več truda!«

Morda k tej ugotovitvi še tole:
Pri današnji stopnji razgledanosti in poznavanja čebelarskih modrosti povprečnega slo

venskega čebelarja, bo prednosti, ki so pri nakladnem panju »drugotnega značaja« veliko 
laže dosegel pri svojem, že desetletja udomačenem in preizkušenem Žnideršiču, kot pa pri 
tujem amerikancu. Pri 10 ali 20 družinah —  kolikor jih ima povprečen slovenski čebelar —  
tudi malo več truda ne bo odveč, saj mu je delo pri čebelah v zadovoljstvo in veselje! Če 
k temu dodamo še ugotovitve prejšnjega odstavka, da se bo počutil kot bela vrana med
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svojilni tovariši vsak, kdor bo čebelaril drugače kot njegova okolica, pridemo zlahka in 
povsem do zaključka:

Z ozirom na razširjenost AŽ panja na celotnem območju naše republike in z ozirom na 
preizkušen način čebelarjenja v njem, kakor tudi z ozirom na enotno organizacijsko in oskr
bovalno politiko, naj bi imel med slovenskimi čebelarji —  posebno začetniki in amaterji z 
manjšim številom družin —  edini domovinsko pravico Alberti-Žnideršičev listovni panj z 
enotno mero satov teir njegovi pomožni panji.

Zaradi »enostavnosti opravljanja« (in morda še zaradi nekaterih drugih prednosti), bi 
bilo priporočljivo uvajanje nakladnega panja le specializiranim čebelarstvom —  za proizvod
njo matičnega mlečka in cvetnega prahu je neprimerno boljši —  in čebelarstvom z večjim 
številom družin, kjetr je čas, porabljen za opravljanje, že važen dejavnik za uspešnost. Tu 
in edino tu mu je mesto med slovenskimi čebelarji, tu ima tudi dovolj prostora, da pokaže 
svoje prednosti. Če jih bo, ga bodo čebelarji radi sprejeli in osvojili način čebelarjenja v 
njem. Šele takrat ga bomo lahko priporočali tudi začetnikom. Do takrat pa so taki nasveti 
več ali manj odraz osebnih ambicij in subjektivnega gledanja na razvoj slovenskega čebe
larstva, ne pa progress in interesa čebelarjev!

Naj nas ne zavajajo pisanja o uspehih v nakladnem panju drugod! Npr. v letošnji prvi 
številki Slovenskega čebelarja članek Ivana Kranjca, ali v prvi letošnji številki revije Moj 
mali svet članek čebelarja I. B. Prvi opisuje uspehe hrvatskega čebelarja, drugi pa uspehe 
koroških čebelarjev. O svojih ne povesta ničesar, čeprav oba čebelarita v nakladnem panju! 
Pri tem najbrž pozabljata, da je čebelarjev čeber prav tako raztegljiv pojem kot lovčev zajec 
ali ribičeva riba in argumentacija po sistemu »rekla-kazala« ne more biti zadostna za tako 
kategorične zaključke, kakršne navajata! Vsaj za mene je trditev znanega ljubljanskega če
belarja Mažgona, da si upa v Žnideršiču pridelati najmanj 10 kg medu več, kot v amerikancu, 
pomembnejša, kot pa sfrizirano teoretiziranje o uspehih v nakladnem panju! Ker je zrasla 
na domačem zelniku!

Verjetno je edini, kateri bi utegnil zadovoljivo odgovoriti na vsa zastavljena vprašanja, 
tako imenovana poskusna postaja Zavoda za čebelarstvo v Dolskem. Tam se namreč že 
poldrugo desetletje čebelari z večjim številom nakladnih panjev. In ker je bilo čebelarstvo 
ves čas v družbenem sektorju, morajo biti nekje podatki o vsakoletnih uspehih in neuspehih.

Roj, roj, roj! Čebe
le ro jijo ! Tudi mali 
Slavko je zaživel s 
čebelami
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S primerjanjem teh podatkov s podatki uspehov in neuspehov enakovrednega čebelarstva 
v AŽ panjih, bi z lahkoto dobili najverodostojnejšo podobo enega in drugega sistema v naših 
prilikah. Žal ti podatki niso znani naši čebelarski javnosti, čeprav bi, z ozirom na to, da je 
čebelarska poskusna postaja v Dolskem ves čas obstoja subvencionirana od družbe, imeli 
vsi čebelarji pravico izvedeti, kakšni so rezultati! Strokovno vodstvo tega poskusnega čebe
larstva se namreč v svojih prispevkih, ki so dostopni čebelarskim krogom, omejuje zgolj 
na opisovanje —  bolje, prepisovanje opisa nakladnega panja ter načina čebelarjenja v njem, 
nikjer pa še nisem zasledil statistično obdelanih rezultatov te, za slovensko čebelarstvo 
zelo pomembne poskusne postaje! Žal se tudi na prošnjo uredništva, naj bi z združenimi 
močmi slovenski čebelarji poizkusili zbistriti sliko o ustreznosti panja pri nas, s te postaje 
ni nihče oglasil!

Za zaključek ne bo odveč, če povem še tole.
V I. 1953— 54 sem vodil v Sisku na Hrvatskem med brigadirji, ki so gradili železarno, 

čebelarski tečaj za začetnike. Prav v tem času se je razplamtela med čebelarji sosednje 
republike zelo ostra polemika, katera vrsta in kakšen panj naj bi se uveljavil na njihovem 
območju kot enoten, nacionalen panj. (Kot je znano tega problema še do danes niso zado
voljivo rešili!). Vsi so si bili na jasnem, da je »šarenilo« v pogledu panja, največja- cokla 
za napredek čebelarstva pri njih. To sem krepko občutil tudi sam, ko sem razkladal čebe
larske učenosti znanja željnim začetnikom. Silno težavno, največkrat pa sploh nemogoče 
ml je bilo opisati določen poseg v panju, ne da bi moral opisati vsaj štiri načine, se pravi 
vsaj za tiste panje, kateri so prevladovali. (Pološka, Dadant-Blatt, Langstroth-Root in Alberti- 
Žnideršič). Zanesljivo so se s podobnimi težavami ubijali tudi drugi čebelarski učitelji, 
enako verjetno tudi tvorci čebelarske literature. Razumljiva je bila torej njihova velika težnja 
po tipiziranem, standardnem panju. Čeprav je pri tem vsak poskušal prikazati svoj panj 
kot najprikladnejši in najboljši, ni bilo vprašanje, kateri panj naj bi se uveljavil, tako izrazito, 
kot to, da se uveljavi in vpelje enoten.

Tedaj sem bil zelo ponosen, da sem sin naroda, ki je podobna stremljenja že zdavnaj 
uresničil. Članica izpitne komisije iz Kmetijske postaje v Sisku, ing. agr. Dj. N. mi je laskavo 
dejala: Lahko Vam Slovencem, ko imate en panj in en način čebelarjenja!

Da, lahko nam . . . !

Na moje pisanje v drugi številki Slovenskega čebelarja, str. 34, da trd itev, da so naši predniki pred dvesto 
le ti čebelarill v prav dobrih nakladnih panjih, ni povsem v skladu z zgodovino čebelarstva, sem dobil pripombo. 
Pripomba je delno umestna, zato pisanje dopolnjujem:

V Janševih časih in verjetno že precej prej, so naši predniki razširili delovni prostor čebelam na ta 
način, da so jzrezali večfo ali manjšo luknjo — veho — na vrhu panja plemenjaka in nanj poveznili drug, 
prazen panj s prav tako luknja) ne dnu. Skozi luknjo so se potegnile čebele v nastavljeni prazni panj, tam  
zglad ile satje ter na ta način povečale svoj delovni prostor. Znani in zelo sloveči čebelar Peter Pavel Glavar 
je šel v tem pogledu še malo d lje , in je namesto nastavkov dajal plemenjakom tudi podstavke, tako da je 
dobil panj kar v štiri nadstropja, kot to lepo opisuje v 3. številki Slov. čebelarja iz I. 1967 Viktorijan Demšar 
na str. 90.

Ce se bo za tako nastavljene in podstavljene panje uveljavil izraz »nakladni panj««, je  seveda moje pisanje 
rjapačno. M enim  pa, da bi po taki term inologiji postali nakladni vsi panji, pri katerih se širi delovni prostor 
čebelam navzgor ali navzdol. M ed tem i tudi naš Alberti-Žnideršičev panj, ki s svojim mediščnim prostorom  
omogoča, oziroma zahteva isto.

Ce pa se bo izraz »nakladni panj«« om ejil le na tis te  vrste panjev, katerim  je poleg širjenja prostora 
s pomočjo nastavkov ali naklad navzdol in navzgor osnovna karakteristika upravljanje od zgoraj in individualno 
postavljanje —  torej ne zlaganje v skladanice —  potem je moje pisanje pravilno. O tem  bodo pač morali 
odločati čebelarski zgodovinarji in terminologi.

Kot sem že om enil, je  poslalo na pripombo uredništva svoje pripombe nekaj čebelarjev. Med njim i le dva, 
ki se nanjo sklicujeta, in sicer TONE NARED, katerega prispevek je  bil objavljen v četrti letošnji številk i, in 
JOŽE RESNIK. Oba, posebno še tov. Resnik lepo razpredata svoje m is li, iz katerih je prav lahko zaključiti eno 
samo pravilo, katerega povzemam po tre tji točki Resnikovega pisanja: »Za vsak panj je  potrebna določena 
tehnologija. Panj brez tehnologije, je  kot stroj brez navodil za uporabo.««

Saj to je tis to , tov. Resnik! M i pa smo ustanovljali veleobrate, naselili na tisoče novih amerikancev, 
namesto tehnologije ali vsaj kolikor to liko zanesljiv ih navodil, so nam iz zamejstva naši strokovnjaki prinesli 
vse nekaj drugega!

2al ne poznam dovolj n iti Kirarjevega panja, o katerem pišete v svojem pprispevku, n iti njegove tehno
logije čebelarjenja, vendar se prav rad strinjam z Vam i, da je  z ozirom na to, kar navajate: »Kirar ne le 
skonstruiral 2 panjska sistem a, temveč dognal za te panje ustrezno tehnologijo ali obratno, da je  na podlagi 
tehnologije konstruiral panje« njegov panj nasproti amerikancu, vsaj za zdaj v prednosti pri nas.

Prispevek pod naslovom »Še nekaj o panjih« je poslal tudi tov. ALOJZ HORVAT. V njem opisuje panj, 
kakršnega je  sestavil sam. Njemu in drugim —  takih je širom naše domovine še precej —  bi rad povedal tole:
V prejšnji š tevilki Čebelarja sem prečital oglas Bojana Sobočana. Njegov oče se je  pred nekaj leti ponesrečil, 
sam pa ne more čebelariti, zato sta se s sestro odločila, da bosta čebele prodala. Kot kupec sem se javil tudi 
jaz. Ko sva prispela k čebelnjaku mi je  povedal, da imajo —  sicer žnideršičevi panji —  malo nižje okvirje, 
za katere je  m is lil njegov oče, ko je panje naročil pri m izarju, da so boljši. V m islih  sem takoj znižal vsoto,
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katero bi bil pripravljen plačati, za polovico, najraje pa čebel sploh ne bi kupil, čeprav so prav lepe in lepo 
oskrbovane . . .

Zelo tehtne m isli podaja v svojem prispevku: »Obtoženi panj z naklado» J02E VOSTNER. Pa ne morda 
zato, ker kot pravi: »Skoraj v celoti pritrjujem « trditvam  v mojem članku, temveč zato, ker je v teku svojega 
devetletnega čebelarjenja z X nakladnimi panji prišel predvsem s prakso do zaključka, da v njegovih razmerah 
2nideršič prekaša amerikanca. čeprav je  morda v svoji »obtožbi« do amerikanca prestrog.

Po objavi mojega članka in pripombi uredništva v zvezi z n jim , sem se najbolj bal očitka, katerega mi 
je  povedal tov. IVAN KRAJNC z besedami: »S priporočanjem A2 panja delaš medvedjo uslugo ZČDS: zapiraš 
vrata progresu v slovenskem čebelarstvu«! Ni m i dovolj odprto vprašanje: Kaj bi odgovoril on, če bi ga 
8.000 čebelarjev, katerih vsaj 80 odstotkov čebelari v A2 panju, preko svojih predstavnikov vprašalo za mnenje 
o ustreznosti panja?! Sicer pa: 2nideršiča priporočam predvsem le začetnikom in športnim čebelarjem  v pre
pričanju, da se bodo z njim  laže znašli v naši organizirani bratovščini! Tudi najuspešnejši bodo z n jim i! To 
pa seveda ne velja za velika, specializirana čebelarstva, kajti —  mimogrede —  tudi sam čebelarim  v 200— 300 
amerikancih!

Tovariš čebelar IVAN RAK! Vaš prispevek naslovljen na tov. urednika M enceja, po vsebini pa odgovor 
na članek tov. Predana v 12. številki lanskega čebelarja: »Paberki iz obiska velikega čebelarskega obrata 
Mirosan« sem —  po Vašem priporočilu, da pač mora nekdo v uredništvu nepravilnosti popravljati —  dobil 
v roke jaz. Menda zato ker je  govora o panju! Toda zdi se m i, da Vaši članki —  objavljeni in neobjavljeni, 
daleč presegajo okvir ozke polemike o ustreznosti panja pri nas. Vaše znanje, izkušnje in strokovnost v zvezi 
z nakladnim panjem, so visoko nad povprečjem celo tis tih  čebelarjev, ki se počutijo tu doma. Prav tako po 
poštenosti! Skratka, daleč ste pred nami, zato Vas ne razumemo, zato se uredništvo težko odloči, da bi Vaše 
članke objavilo. Bralo bi jih  morda nekaj čebelarjev, Slovenski čebelar pa je  namenjen 8.000 in še več bralcem!

Rad verjamem, da so uredništvu »Pčele« Vaši članki dobrodošli. Priporočanje LR panja, ki naj bi postal 
pri naših sosedih eden od standardnih panjev, je  pri njih sedaj v modi, zato so jim  dobrodošli vsi prispevki 
v zvezi s tem . Tudi v uredništvu »Kmečkega glasa« oz. revije  »Moj mali svet«, kjer —  po pisanju sodeč —  
odgovorni urednik za »čebelarske novice« nekako pozablja, da v naši republiki čebelarimo skoraj izključno 
z A2 panji, izgleda, cenijo Vaše članke. Za Slovenskega čebelarja pa iz znavedenih razlogov vsaj za sedaj 
niso prim erni, seveda le t is ti, ki govorijo o panju, pa čeprav ste Vi najbrž najbolj poklicani za razprave s tem  
v zvezi. Pa brez zamere!

Ne kot zagovorniku, pač pa kot proučevalcu nakladnega panja pri nas, bi vam rad postavil vprašanje: 
Kaj mi koristi v panju 100— 120 tisoč čebel po kostanjevi paši, če ne zamedi hoja ali kaj drugega v tem času, 
kar se tako redko dogaja pri nas? Vsi namreč na ves glas poudarjamo: prostornost, zalega, številnost! Ko pa 
v tej prostornosti s to zalego čebele dosežejo zaželeno številnost, prenehajo paše in moč družine skopni 
v brezdelju! Seveda, če bi im eli redne glavne paše v ju liju  in avgustu, a li pa take čebelarje in take možnosti, 
da bi im eli nabite tako prostorne panje že sredi maja! Tako pa . . . najbolje, da se pridružimo mnenju tovariša 
SVETOZARJA IPAVCA, ki je po treh letih čebelarjenja z več sto nakladnimi panji vzkliknil: »To je  —  na
kladni panj namreč —  tovarna za meso, ne pa za med!«

I Z K O R I S T I M O  P R O S T O R  Z A  V R A T C I
I G O R  F R A N Č I Č

Nekateri naši čebelarji godrnjajo, češ da je naš A2 panj premajhen in da imajo veliko 
preglavic s preprečevanjem rojenja in s tam v zvezi veliko dela s prestavljanjem in na
stavljanjem satja ipd. Vendar se raje vprašajmo, če smo sploh že izkoristili vse možnosti, 
ki nam jih lahko nudil?

Na eni strani se spuščamo v zamotane in izvajamo zamotane zamudne protirojilne 
ukrepe, na drugi strani pa spregledamo osnove, tiste, ki jih lahko mirno uvrstimo med 
zunanje intervencije in ki nam vzamejo najmanj časa. Z zapiranjem praznega prostora za 
vratci naravnost silimo družino k rojenju, potem se pa na vse pretege čudimo, da niso 
vsi naši ukrepi skupaj prav nič zalegli.

Ko se družina spomladi malo bolj razvije, se uboge živalce drenjajo v tistem malem 
prostoru med satniki in mrežico na oknih tako, da se včasih kar izboči pod pritiskom tiso
čerih telesc, ki se zaman poskušajo umakniti iz satov, mi pa si v svoji kratkovidni vnemi 
manemo roke in uživamo ob pogledu na močne družine. Ker se ne morejo umikati za 
satje, najdejo v obupu drug zasilen izhod —  rojenje —  in s tem povečajo prostor! Mi pa 
kislih obrazov lovimo roje!

Prostor za vratci nam služi za nameščanje zimskega opaža in zelo prav nam pride tudi 
pri krmljenju čebel. Tega prostora za druge namene skoraj nismo uporabljali.

Predlagam torej, da bi že znani sistem protirojilnih ukrepov, ki jih na tem mestu ne 
bom ponavljal, vključili še odstranjevanje mrež iz okenc in bi s tem omogočili čebelam 
umik za satje.

Naj vam povem, kako sem prišel do tega zaključka.
Panj imam na balkonu, tik ob južni strani hiše, tako da je poleti tam silno vroče; 

panjeva streha se na soncu tako močno segreje, da se tali vosek, torej včasih tudi 
čez 62° C.

Po nekem mojem posegu v gnezdo sem nato pozabil namestiti okenci nazaj v panj, 
ga zaprl in pogledal ponovno vanj proti večeru, ko so bile pašne čebele že »doma«. Čebele
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so visele v velikanskem ploščatem grozdu čez vso zadnjo odprtino panja prav do tal. M im o
grede sem pogledal še proti žrelu in mi ni ušlo, da ni bilo zračenje panja posebno inten
zivno. Na bradi je bilo kakih osem, deset čebel, ki so ventilird le . Spomnil sem se, da je 
večkrat pred tem dogodkom visel pod brado velik grozd čebel, zračenje panja pa je bilo 
potem manj intenzivno kot takrat, če ni bifo tega grozda in je bila brada dobesedno 
natrpana čebel, ki so pahljale. Če je prile te la pašna čebela, se sploh ni mogla dotakniti 
lesa, ampak je kar po čebeljih telescih zlezla v panj. Kakšna razlika! Namestil sem nato 
okenci v panj, kar ni bilo zaradi visečih čebel n iti najmanj enostavno in panj zaprl. Drugi 
dan se je proti večeru ponovilo. Zopet je visel pod brado ve lik >-roj«. In ko sem okenc i 
naslednji dan zopet odstranil, nobenega grozda. Vraga, sem ugotovil, saj mi čebele kar 
direktno signalizirajo, naj vendar že pustim tis ti okenci pri miru in naj ju ne vračam v panj. 
In res sem tako storil. Od tedaj ni bilo pod brado nobenega »roja« več, čebele pa so se 
vedno po končani paši zadovoljno zbirale v panju zadaj za satjem. To mi je dalo m is liti. 
In prem išljeval sem, veliko!

S tem, da omogočimo čebelam umik v prostcr za satjem, smo dejansko povečali pnnj 
in to kar za 20 litrov!

Zdi se mi, da še vse premalo izkoriščamo možnosti, ki nam jih  nudi AŽ panj. Tisti, 
ki imajo okenca z mrežastim i vložki, naj te odstranijo, t is ti pa, ki imajo starejše panje, pa 
naj odstranijo kar celotna okenca! Če samo pomislim , kako vztrajno in točno sem zapiral 
čebelam ta prazni prostor za satjem, kot da ta del panja ne bi bil namenjen njim, ampak 
samo nam, se zgrozim! Za pitanje in za zimsko odejo in pika! Stare čebele (pašne) opravijo 
svojo biološko funkcijo v naravi, na paši in nimajo na satju med dojiljam i kaj iskati, po
sebno še, če je dovolj toplo. Če se nenadoma ohladi, pomagajo s tem, da se pomaknejo 
nazaj med satje, uravnavati, vzdrževati najpovoljnejšo temperaturo v gnezdu za razvoj 
zalege. Vendar samo, če je zunaj hladno. Ko pa se enkrat dovolj ogreje in se približujejo 
družine višku razvoja (ro jen je !), pa moramo nujno odstraniti okenca, da se stare čebele 
lahko umikajo za satje, saj s tem omogočajo dojiljam  lažje gibanje po satju in boljše pre
zračevanje gnezda, kar odstranjuje občutek utesnjenosti in s tem tudi posredno rojenje. 
Če torej pravočasno odstranimo okenca, dosežemo to, da je vedno na satju samo toliko 
čebel, kot je nujno potrebno (do jilje ), torej vedno brez pašnih, ki so ali na paši, ponoči 
in ob slabem vremenu pa za satjem in je torej stanje tako, kot da jih sploh ne bi bilo 
v panju!!! Tako smo dosegli, da se družina za to količino pašnih čebel bolj razvije, da bi 
šele moglo p riti do pojava utesnjenosti, vendar smo medtem že pridobili na času in tis to
nevarno obdobje rojenja že skoraj prebrodili.

Ta prostor za satjem pa ni malo pomembna stvar. Meri nekako 20.000 cm’ in če raču
namo naprej 3 čebele na 1 cm', pridemo do številke 60.000 čebel Ni še tako močne družine, 
da bi ne spravila v ta prostor vseh svojih pašnih čebel in še del m lajših povrhu.

Če ima družina 25.000 pašnih čebel in je v vsaki u lic i okroglo 5000 čebel, odide torej
v ta prostor 5 ulic čebel, ostale pa so za to količino čebel, to liko manj natrpane. Lahko
bi še izračunali, koliko čebel potem še ostane v posameznih ulicah, pa m islim , da to ni niti 
potrebno in bo že na podlagi teh dejstev vsakomur jasno, kaj bi to pomenilo za nadaljnjo 
asanacijo našega panja.

P R O D A J A  I N  U P O R A B A  M E D U
F R A N C  C E R O V S E K

Prav v  začetku m oram  om en iti, da n im am  namena sedaj g o vo riti o ko ris ti 
medu za človeški organizem, k a jt i  to  m ora vsak čebelar dobro pozna ti; mnogo 
bo lj k o t pa kupec medu. Vemo, da smo v  naši d ržav i po po trošn ji medu bo lj med 
zadn jim i v  E vrop i. Mnoge države poleg svojega p ride lka  uvažajo še večje ko lič ine  
medu od drugod. A ko  p rim e rjam o  porabo a lkoho ln ih  p ijač z medom, m oram o ža
lostn i p rip o m n iti, da p redstavlja  med p ri naših ljudeh  p rav i luksus.

Navadno p rične jo  h o d iti lju d je  k čebelarju z lonci in  kozarci po med, kadar 
ob o lijo  za gripo, na p lju č ih  in  p ri razn ih  d rug ih  boleznih. Ej, p r ija te ljč k i, k je  ste 
b ili popre j? ! M ed rii lekarn iška  hrana in tu d i po ta k i ceni, k o t je danes, je vsako
m u r dostopen. M ed naj už iva jo  tu d i zd rav i ljud je , k a k o r drugo hrano za okrepčilo .

Po jd im o da lje  in  p ris luhn im o  našim narodn im  pesmim in sliša li bom o opeva 
nje v in a : »vince je močno, zdravje  nam da . . .«  N isem  pa še slišal po rad iu  pesmi,
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k i bi opevala med a li m leko. Beremo večkrat, kako zd ra vn ik i k r itičn o  om enja jo , 
kako smo v a lkoho lizm u na v rhu  lestvice v  E vrop i, vendar zdravilne  vrednosti 
medu prav m alo a li celo nič ne p riporoča jo .

Težko je p rep riča ti nepoučenega kupca, ako se mu kup ljen  med sk ris ta liz ira : 
>To pa je že s ladkor v  z rn ju , saj je vendar b il tako  tekoč, ko sem ga ku p il!«  N a
vadno gre tak  kupec k  drugem u čebelarju tiho  a li s hrupom , odvisno od tem pera
menta, z »dokazi«, da je postal iz medu zopet sladkor.

K temu naj dodam le to : 2e samo ime nam pove, da so nekoč in  še danes po
nekod im enu je jo  strd  namesto med. N ekatere vrste medu zelo naglo kand ira jo . 
Prej a li pozneje se vsak med strd i. Na Gorenjskem  je treba sm rekov med (in m or
da tud i druge vrste) naglo iz toč iti, sicer se strd i v  satju. N a Prim orskem  pa med 
iste vrste ostane vse le to tekoč do zime, ko  tem pera tura  n izko  pade.

A ko  bi kupec bra l nekje o medu, da ob n izk i tem pera tu ri pris ten  med skris ta 
liz ira , ne b i sum il v  p ris tnost medu in raznašal take nenavadne novice okrog.

M nen ja  sem, da bi m o ra li v o d iti večjo propagando za večjo uporabo medu. 
To bi dosegli z ob javo to v rs tn ih  č lankov v časn ik ih  in  rev ijah . Z m alo truda  pa 
naj bi izda li v  v e lik i nak lad i manjše kn již ice  a li brošurice o zd rav ils tvu , uporab i 
in  sestavi medu.

T ova riš i čebelarji, ako nam uspe p rep riča ti večino lju d i, da bodo čim  več se
gali po medu, se bi povečalo povpraševanje in  uporaba medu na domačem trgu. 
To bi b ilo  tu d i jam stvo  za sorazmerne stabilne cene našemu pristnem u medu.

Čebelnjak tov. Hermana U rban
čiča iz Ribnice

V našem glasilu smo objavili 
že več fo tografij vzornih čebel
njakov. Ker namerava zbrati re
dakcijski odbor v svoji fototeki 
čim več fo tografij svojstvenih 
čebelnjakov, prosimo vse vas za 
sodelovanje. Fotografije pošljite 
naši redakciji.

Uredništvo
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NEKAJ NASVETOV 
Darinka Bukovec

Medenjak s kosmiči 
4 velike žlice, tekočega medu S dkg sesekljanih orehov
6 dkg sladkorja 1 čajno žličko cimeta
1/8 kg surovega masla in limonin obrib
25 dkg kosmičev
Med, maslo in sladkor segrej, dodaj kosmiče, orehe in cimet. Shlajeno daj v dobro 

namaščeno posodo in peci 30 minut.

Medeni kolač

14 dkg medu 
14 dkg sladkorja 
28 dkg moke 
2 jajci 
1 dl mleka

1 žličko sode bikarbone 
1 žličko cimeta 
1 žličko ruma
po želji orehi, rozine, arancini, obrib 
limone

Med zavri, vlij v skledo, nato dodaj mleko in cimet ter mešaj, da se ohladi. Jajci v 
mikserju dobro speni s sladkorjem in dodaj v skledo, dobro stepaj in polagoma dodaj 
moko s sodo bikarbono. Nato dodevaj zrezane orehe, rozine, katere prej ovlaži z rumom. 
Nadev potresi z moko. Posodo dobro namaži in potresi z moko; napolni jo do 2/3, ker 
se snov zelo dvigne, in peci približno 3/4 ure.

NAJNOVEJŠA DOGNANJA O DONOSNOSTI SADNEGA DREVJA, 
OPRAŠENEGA PO ČEBELAH 

M A R T I N  M E N C E J

Radijsko predavanje

Letošnja zima se je s težavo poslavlja la in n ikako r ni hotela odstop iti mesta pom lad
nemu razpoloženju. Zato pa sedaj sončni žark i s to lik o  večjo silo izvablja jo zelenje in 
km alu bodo sadni nasadi in v r to v i odeti v  bujno pisan plašč raznobarvnih cvetov. Zato 
naj že danes spregovorim o o najnovejših dognanjih glede pomembnosti opraševanja tega 
cvetja po čebelah. To je potrebno še to lik o  bo lj, ker p r i nas še ka r naprej uporno m olčijo 
o tem vprašanju prav tis ti, k i so p rv i poklicani, da nekaj rečejo; v  novejšem času pa sli
šimo tu  pa tam tud i glasove, da za opraševanje sadnega drevja niso potrebne žuželke, se 
pravi čebele, k i v  glavnem pride jo  v poštev, češ da veter zadovo ljivo opravlja  ta posel.

Znano je, da npr. las tn ik i obsežnih sadnih in poljedelskih k u ltu r  v  ZDA plačujejo če
belarjem pomembne vsote, da t i  p ripe lje jo  v  času cvetenja svoje čebelnc družine na pašo 
v b liž ino n jihov ih  nasadov. Na podlagi izkušenj so lam  priš li do spoznanj, da na ta način 
pride jo do pomembno večjega in kva lite tno boljšega pridelka.

Na posvetovanju znanstvenikov in čebelarskih p raktikov, k i je b ilo  ob p r ilik i 22. kon
gresa mednarodne zveze čebelarskih združenj preteklega leta v  Münchnu, je b ilo  glede 
tega povedano to lik o  pomembnih dognanj, da ne bi smela m im o n jih  noben sadjar in 
vrtnar. Iz obširnega tovrstnega gradiva lahko povzamemo naslednje: Na tem elju vseh 
dolgoletnih in napornih raziskav in proučevanj smo priš li do spoznanj, da čebele niso le 
koristne za oplojevanje sadnega drevja, ampak so neobhodno potrebne, medtem ko je 
pelod, prinešen z vetrom , mnogo manjšega pomena.

Taki zaključk i mednarodnega zbora znanstvenikov samo po trju je jo  in podkreplju je jo  
rezultate, do katerih  so priš li v  stavropoljskem  km etijskem  in š titu tu  po trile tnem  skrbnem 
in napornem proučevanju. Na vseh vrstah jablan (rcneta in papirovka) so na poseben 
način izo lira li cvetove in  jih  do ločili za opraševanje samo po čebelah; hkra ti so pa na dre
vesu pustili enako število cvetov za svobodno opraševanje. To so b ili kon tro ln i cvetovi. 
Pokazalo se je, da se kon tro ln i cvetovi mnogo hitre je  osipajo ko t oprašeni, k i so b ili na
menjeni čebelam. Glede plodnosti po čebelah oprašenih cvetov so pa dob ili naslednje re
zulta te: medtem ko so na enem hektaru jablanovega nasada (nasad je b il star 10 le t in 
je b ilo  na drevesu 3200 cvetov) dob ili 444 plodov, pa so dob ili od cvetov svobodnega opra-
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sevanja le 197 jabo lk ; na tej površin i so im eli t r i  čebelne družine. Če je pa b ila  samo 
ena čcbelna družina na dveh hektarih nasada enake starosti, so pa dobili le 241 plodov, 
od cvetov svobodnega opraševanja pa kom aj 91 plodov. Se pravi, da plodnost ni odvisna 
samo od opraševanja po čebelah, ampak v  enaki m eri od tega, ko liko  čebel je obiskalo 
cvetove. Čim več čebel je b ilo na cvetju, tem več je b ilo  plodov.

Podobne poskuse so delali na višn jah in marelicah. Na podlagi raziskav so priš li do 
zaključkov, da od čebeljega opraševanja ni odvisna samo količina, ampak tud i odpornost 
in kva lite ta  plodov, kar je še posebno važno.

Veliko posvetovanje znanstvenikov v oktobru mesecu lanskega leta v  Kijevu, k i sta 
ga organizirala oddelek za ž iv inore jo  in rastlinstvo zvezne akademije znanosti in čebelar
ski in š titu t v  Kijevu, ni pokazalo samo pomena opraševanja cvetja po čebelah glavnih vrst 
sadnega drevja, ampak vseh entom ofiln ih  rastlinskih  ku ltu r. Glede tega je dopisni član 
akademije znanosti prof. M elničenko med drugim  povedal, da je danes najcenejše biološko 
sredstvo za povišanje donosa entom ofiln ih  ku ltu r čebelje opraševanje in da planirano opra- 
ševanjc rastlin  po čebelah vrača gospodarstvu vsako leto 10— 12-kratna vložena sredstva. 
Na istem posvetovanju je pa znanstvenik Nesterov v  svojem refera tu poudaril, da čebelje 
opraševanje poviša donosnost plodov za 20—47,5 % . Lahko si m islimo, kolikšen je lahko 
končni le tn i efekt v  državi, v  ka te ri zavzema sadno drevje 3,600.000 ha površine, od tega 
je pa polovica jablan.

In p ri nas? — No, p ri nas nimamo nobenih tovrs tn ih  izkušenj, ker ni b ilo  raziskav; 
nenehno pa govorim o o pomenu sadja v  dnevni prehrani, o izvozu sadja in sadnih izdel
kov te r s tem v zvezi o devizah. — V Sloveniji smo im eli po prib ližn ih  podatkih 1962. leta 
obnovljenih in na novo zasajenih 31.100 ha površine, na ka te ri je b ilo skupno 5,700.000 
sadnih dreves; od tega pa so družbena posestva obsegala 2.681,8 ha površine. Po planu 
obnove nasadov pa naj bi samo na družbenem sektorju dosegli do leta 1970 predvidenih 
7.200 ha površine. Od vsega sadnega drevja pa tud i p ri nas zavzemajo v  privatnem  in 
družbenem sektorju 5 0 %  jablane, hruškova drevesa 10,5%, češnje 6,3 % , višnje 4,5 °,,, 
marelice 2,8 %  itd. D inam ika planiranega razvoja do leta 1970 je bila za vse vrste sadja 
kar zahtevna in izkušnje kažejo, da ne bo uresničena.

Ko zvezna gospodarska zbornica govori v  svoji obsežni razpravi o stanju in tenden
cah proizvodnje jabo lk  in  hrušk p ri nas, o donosnosti in  izboljšanju, pa samo mimogrede 
govori o opraševanju. Ko omenja opraševalna drevesa med vrstam i plantažnih nasadov, 
ugotavlja, da sedanje iz kušnje kažejo, da bo morala b iti kom pozicija opraševalcev go
stejša v  drevesnih plantažnih nasadih — ne več samo 5 :1, kar je ve lja jo  do sedaj, ampak 
kar 4 : 3 a li celo 4 :4  — in hkra ti poudarja, da je to potrebno zaradi velikega števila cve
tov na posameznih drevesih in relativno slabega obiska čebel.

Če prim erjam o število čebelnih družin slovenskih čebelarjev in čebelarstev, k i jih  je 
okrog 120.000, s številom  sadnega drevja, potem lahko ugotovim o, da imamo čebel kar 
dovolj za opraševanje. Vprašanje pa je seveda, če so v dobi cvetenja sadnega drevja če- 
belne družine pravilno razporejene in ko liko  se opravlja planirano opraševanje po čebe
lah. Že površne in form acije govorijo  o nasprotnem. Vemo, da v družbeni nasad Mirosan 
v Savinjski do lin i pripe lje jo  v  času najbujnejšega cvetenja ustrezno število čebelnih družin, 
nasprotno pa se drugi nasad na Dolenjskem za to vprašanje sploh ne zmeni in prepušča 
opraševanje golemu naključju.

M i ne moremo pričakovati, vsaj ne v  doglednem času, da bi se plansko ko ris tilo  op lo
jevanje entom ofiln ih  rastlinskih k u ltu r ; tud i ne, da bi b il nagrajen trud  čebelarjev p ri nas. 
Pač pa lahko pričakujem o več pozornosti za razvoj čebelarstva in s tem seveda za razvoj 
in napredek donosnosti sadnega drevja. Najm anj to !

ČEBELARJI!

Čebelarji Čebelarskega društva Ljubljana nameravajo ustanoviti Zadrugo 
čebelarjev. Namen zadruge je dobavljati članom čebelarski reprodukcijski ma
terial po nižjih cenah od sedanjih.

Vabimo vse čebelarje, da nam do 15. maja t. 1. sporoče, ali bi bili pripravljeni 
pristopiti k zadrugi. Svoje sporočilo pošljite na naslov: Iniciativni odbor za usta
novitev Zadruge čebelarjev, Ljubljana, Cankarjeva 3/II.

Po 15. maju bo sklican sestanek za izvolitev pripravljalnega odbora.
Iniciativni odbor
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V I T A M I N I  —  F E R M E N T I  —  H O R M O N I
J U L I J  M A V E R

Kadarkoli govorimo o prehrani, vedno naletimo na besedo vitamini. Kadar je govora o 
invertiranju trsnega sladkorja v porabno čebelno hrano, beremo, da čebele opravljajo to 
delo le, če imajo dovolj fermentov na razpolago. V zadnjem času pa v zvezi z dobrim po
čutjem, se pravi z zdravjem, vedno pogosteje najdemo besedo hormon. Marsikdo si pod 
temi pojmi ne zna predstavljati, kaj so in kakšen pomen imajo tako v ljudski prehrani in 
zdravju oziroma, kakšno vlogo igrajo v čebelnem razvoju in napredku. Zato bi rad na po
ljuden način skušal urediti nejasne pojme, da bi tudi podeželski čebelar laže razumel 
delovanje teh za življenje tako potrebnih snovi.

Zavedam se, da bo morda preveč govora o prilikah s človekovim počutjem, vendar 
moramo upoštevati, da velja približno enako za vse živali in naša čebela je tudi del žive 
narave.

V itam ini so nekakšne dopolnilne prehrambene snovi rastlinskega izvora, ki so tako za 
rast kot za zdravje neobhodno potrebne. Rastline so namreč sposobne, da sestavlja jo te 
potrebne snovi iz navadnega ogljika in dušika te r iz sladkorjev in rudninskih snovi. V zelo 
majhnih količinah jih  sprejemamo v sočivju, v svežem sadju in zrnju žitaric. Nadalje v 
mesu, v rumenjaku in v  mleku, tore j v proizvodih živali, ki se hranijo z rastlin jem . Še na 
prelomnici v sedanje sto le tje  niso o v itam inih vedeli še ničesar, ker je njihovo delovanje 
skoro neopazno. Šele kadar nastopi pereče pomanjkanje določenega vitam ina v telesu, se 
pokažejo nevšečnosti in motnje v zdravju. Na ta način so b ili zdravstveniki opozorjeni na te 
skrivnostne snovi. Leta 1912 je FUNK imenoval te snovi vitam ine, kar naj bi pomenilo živ
ljenjsko važna tvorna snov. Ker niso poznali kemičnega sestava vitam inov, so jih  začeli 
označevati z ve lik im i črkami. Doslej so znani te r več ali manj raziskani sledeči v itam ini:

Vitamin A nastaja v je trih  iz rastlinskega barvila k a r o t i n a ,  ki ga je mnogo v špinači 
in solati, v paradižnikovem sadežu in češnjah, tudi v mleku, rumenjaku in telečjem  mesu 
se nahaja precej tega vitamina. Pomanjkanje vitam ina A povzroča kserofta lm ijo ali kurjo 
slepoto in tudi zastoj v rasti. Kadar so v telesu zelo majhne količine tega vitamina, se 
zelo manjša odpornost proti nalezljivim  boleznim.

Skupina vitaminov B je kar obsežna, saj so doslej že ugotovili 12 vrs t tega vitamina. 
V itam ini skupine B se nahajajo v različnih količinah v vseh vrstah sočivja, v sadju in krom
pirju, v mesu, mleku in rumenjaku.

Kako veliko vlogo igrajo vitam ini B v človeški prehrani, nam povedo nevšečnosti, ki 
nastopajo, kadar prim anjkuje tega vitamina. Pomanjkanje vitamina B, povzroča bolezen 
b e r i b e r i ,  o kateri ste gotovo že slišali. To so težke motnje v delovanju živčnega sestava, 
ki nastopa v vzhodnih deželah, kjer je riž glavna hrana prebivalstva. V skorjic i riževega 
zrnca se nahaja vitam in B,. Prehranbena, ali bolje rečeno, mlevska industrija pa odstranjuje 
z riža vso skorjico, da je riž lepo »bel in poliran«. Toda s tem so odstranili vse vitam ine in 
beriberi je napadla prebivalstvo, posebno v mestih. 2e od leta 1936 dalje izdelujejo ta v i
tamin na umeten način in je v prodaji pod imenom a n e u r i n .  Pomanjkanje vitamina B 
v hrani povzroča zastoj v rasti. V itam in B3 zopet pospešuje rast telesa. Če pa v hrani pri
manjkuje vitam ina Bs obolijo ljudje za pelagro. To je nevarno obolenje prebavil v krajih, 
kjer se prebivalstvo hrani v pretežni večini s koruznimi izdelki.

Vitamin C se nahaja v večjih količinah v sadežih paprike, v pomarančah in limonah, 
v šipkovih jagodah in v sočivju. V življenju vseh živih b itij igra zelo pomembno vlogo. Ob 
pomanjkanju vitam ina C nastopa zelo nevarna bolezen skorbut. To je obolenje čeljustn ih 
dlesni, ki močno krvavijo in zobovju ne nudijo več zadostne opore, da izpada. Telo hira 
in končno propade. Skorbut je močno razsajal med mornarji v 16. in 17. sto le tju, ob času 
velik ih raziskovalnih podvigov z jadrnicami po svetovnih oceanih in polarnih pokrajinah. 
Enostranska, skoro brezvitaminska hrana (posušeno meso —  prepečenec —  postana voda), 
je  povzročala, da so se telesne rezerve vitam inov kmalu izčrpale in moštvo je obolelo za 
skorbutom. Kakor h itro pa so priš li do svežega sočivja ali limon, je bolezen kmalu izginila. 
Zato imenujejo vitam in C tudi askorbinska kislina, kar bi bilo po naše protiskorbutna kislina.

Vitamin C igra v življenju veliko vlogo, zato ga skuša sodobna prehranbena tehnologija 
vk ljuč iti v  vsakdanjo hrano, bodisi v sadju in v sadnih sokovih, bodisi v obliki čajev. Sok 
črnega ribeza vsebuje okoli 150 m iligram skih % vitam ina C. V limonah in pomarančah ga 
je 50 do 60 mg %, mandarine ga imajo samo 40 mg %. V grozdju so našli 3 do 4 mg %, v 
medu pa po kakovosti 2 do 14 mg % vitam ina C. Vitamin C je zelo občutljiv  za toploto.

V marsikaterem čebelnjaku najdemo slabiča, ki ne napreduje, dasi ni vidnega vzroka. 
Navadno je v takem panju zalega luknjičasta in ne strnjena, kot pri normalnih družinah. 
Obenem je  videti, kot bi bila zalega suha. Čebele do jilje  ne morejo proizvajati dovolj krm il
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nega soka. Ako taki družini damo sladkorno raztopino 1 : 1, ki smo ji dodali nekaj kapljic 
limonovega soka, bomo presenečeni ugotovili, da imajo žerke naenkrat dovolj krmilnega 
soka! Vse čebele so postale živahnejše in prožnejše.

Šipkovi plodovi so najbogatejši v ir raznih vitam inov. V njih so strokovnjaki ugotovili 
protiv itam in A, vitam ine B,, Bj, C in E, P faktor, grozdni sladkor, sadne kisline in aromatične 
snovi. V 10 gr šipkovih jagod so našli kar 400 do 1500 mg vitamina C. Zato je razumljivo, 
da nam godi šipkov čaj. Vzporedno s temi ugotovitvami domnevajo čebelarski strokov
njaki, da vsebuje šipkov pelod tudi večje količine vitamina C, zato zelo priporočajo, da v 
bližini čebelnjakov sadimo okrasno grm ičje »Rosa rugosa«, neko vrsto lepotičnega šipka. 
Njegovo cvetje je polno prašnikov in čebele zelo rade nabirajo njegov pelod.

Vitamin D ali kakor ga sedaj imenujejo Calciferol, se nahaja v večji količin i v te le tin i 
in rumenjaku, v manjših količinah pa v mleku in špinači. Ob pomanjkanju vitamina D se kosti 
dveletnih in trile tn ih  otrok ne strd ijo  dovolj, ampak ostanejo mehke in tako nastanejo razne 
deform acije telesa. Ker so v raznih rib jih  o ljih  nakopičene večje količine vitam ina D, so 
jih  z velik im  uspehom že od nekdaj uporabljali za zdravljenje rahitičn ih otrok. Leta 1926 so 
raziskovalci ugotovili, d a s e e r g o s t e r i n v  rženih rožičkih pod vplivom obsevanja z ultra- 
vijo ličastim i žarki spremeni in učinkuje kakor vitam in D. V zdravstvu je ta preparat znan 
pod imenom »ViganoU in se uspešno uporablja pri zdravljenju rahitisa.

Vitamin H se nahaja naravno v bananah in v mleku. Nabira se v je trih  in ledvicah ter 
preprečuje razne kožne bolezni.

Vitamin J se nahaja v soku črnega ribeza, v bezgovih jagodah in v limoni. Je izborno 
zdravilo pri vnetju pljuč.

Vitamin K najdemo v večjih količinah v špinači in zelju, v zelo majhnih količinah pa v 
korenčku, v ja jc ih in govedini. Leta 1935 so ugotovili pomen vitamina K pri oksidativnem 
fosforiliran ju  sladkorjev v črevesju. Na splošno urejuje ta vitam in strjevanje krvi.

Za čebele je obnožina prava zakladnica najrazličnejših vitam inov in rudninskih snovi. 
Zavedati se namreč moramo, da je poleg medu čebelam cvetni pelod najvažnejša hrana. 
Zato nabirajo čebele v naravi obe hranili in ju prinašajo v panj. Jasno je, da prinašajo čebele 
največ tistega peloda, čigar cvetje tvori trenutno glavno pašo. Toda mnoge čebele nabirajo 
tudi na drugih cvetovih. Zato smelo lahko zapišem, da pašne čebele enega panja oberejo 
cvetove vsega pašnega okoliša. Vsak cvet oziroma njegova rastlina pa ima drugačne po
trebe in zahteve. Zato je  razumevno, da se v celicah satovja nabira najrazličnejši pelod, 
sicer podobne vsebine, toda najrazličnejših sestavin, to je vitam inov in rudninskih snovi.

Najvažnejša razvojna doba čebelne družine je nedvomno doba žerke. Toda življenjska 
doba žerk je kaj različna. Matična žerka sprejema hrano le 5 dni, čebelje žerke jo dobivajo
6 dni in tro tje  žerke celo 7 dni. V tem kratkem času pa sprejmejo žerke v matičnem mlečku 
oziroma v krm ilnem soku tako velike množine vitam inov in rudninskih snovi, da jih  ima 
odrasla žuželka za svoje potrebe za vse življenje zadosti. Edino čebele dojilje , ki oddajajo 
žerkam v krm ilnem soku ali v matičnem mlečku velike količine vitam inov in mineralnih 
snovi, morajo im eti prvih 14 dni svojega življenja na razpolago večje količine obnožine, kjer 
je teh snovi v izobilju. V predpomladni dobi, ko ni v naravi sveže obnožine, porabljajo 
čebele svoje telesne rezerve, da lahko pripravlja jo krm ilni sok. Zato vzrejanje zalege ob 
tem času močno izčrpava dojilje . V poznem poletju izlegle čebele porabljajo pelod, da si v 
svojem telesu nakopičijo potrebne rezerve v oblik i telesnih maščob. Tako postanejo od
porne in se njihova življenjska doba podaljša preko zime v pomlad. Ob zimskem počitku 
pa jim  za življenje zadostuje med, ki je skoro brez vitaminov.

Kadar pokladamo panjem klajo v večjih porcijah, pospravijo čebele prvi obrok zelo 
naglo, drugi obrak že počasneje, pri tre tjem  pa se kar obirajo. V tem primeru se utegne 
zgoditi, da se v sladkorno raztopino naseli bakterija Leuconostoc mesenteroides. Ta bak
terija  razkraja trsni sladkor, da nastaja škrobu podoben d e k s t r a n  in mlečna kislina. 
Zaradi tega postane sladkorna raztopina sluzasta in je čebele ne sprejemajo več. Zopet 
priskoči vitam in C na pomoč. Strokovnjaki so namreč ugotovili, da že manjša količina lim o
novega soka oziroma njegovega nadomestila citronove kisline preprečuje sluzasto tvorbo. 
Zato priporočajo, da se sladkorni raztopini doda 1 g citronove kisline na kg sladkorja. Če
bele tako klajo zelo rade sprejemajo in jo h itro  invertirajo.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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/Hladim. eekeLaijewi

D O L G O ,  A T R P K O  P I S M O

D ragi sin !

Zelo sem vesel, ko m i pišeš, da p ridno  študiraš in  da boš m orda še v  tem  letu 
d ip lo m ira l. T ud i to  m i je všeč, da se poleg š tud ija  ukva rjaš  s športom . Če si ves 
dan p r i kn jigah , je  res nu jno, da se neko liko  razgib lješ te r si tako  obenem poiščeš 
pošteno razvedrilo .

Toda eno sc m i pa vendar ne zdi p ra v : to, da si na čebele tako  čisto pozabil. 
Se v  m isel j ih  ne vzameš n ik o li več. Ne zam eri, če t i povem tako naravnost, zakaj 
že dolgo m i leži to  na srcu. E n k ra t t i  pač m oram  povedati. Razumem, da imaš 
dovo lj skrb i s š tud ijem . Toda kada r prideš dom ov, b i pa vendarle  še kda j za kak 
h ip s top il v  u ljn ja k . A  to se ne zgodi n ik o li več. V id iš, to  me boli.

T o liko  vas je k o t v  m a loka te ri d ruž in i, pa greste v  tem  pogledu ka r vsi isto 
pot. France se je tako  za top il v  kn jige, da kom a j še najde dom ov. Bog ve, da mu 
j ih  ne m is lim  b ra n iti, meni pa le težko dene. Peter b i ves svoj p ros ti čas prečepel 
s trn ko m  v ro k i na bregu Save, Pavle prem elje vse »Zvitorepce«, k o lik o r  mu jih  
pride pod roko, Tom až ž iv i menda samo še za žogo. —  N ič ne rečem za Ančko — 
ta je ita k  že od prvega svojega dne hod ila  o ko li u ljn ja k a  k o t mačka o ko li vre le 
kaše. M enda v  vseh svo jih  dva jse tih  le tih  n i dob ila  n it i  enega p ika. —  Lenčka —  
ta  bi b ila , a im a res ve liko  dela z o tro k i. —  In  ostali? D osti m alo —  še po medu 
ne vpraša jo  več. —  Čemu potem  še čebelarim  . ..?

Pa ste fan tje  kazali pre jšn je  čase dovo lj veselja do čebel. T ud i poguma vam  ni 
m an jka lo . Ko so m i ono leto ho te li ka r zapovrs tjo  vsi pan ji iz ro jit i,  b i m i b ilo  go
tovo  pol u ljn ja k a  ušlo v  hosto, če ne b i b ila  tvo ja  b ra ta  Peter in  Pavle tako  v z tra j
no ogrebala. Pa n i b ilo  la h ko : vsak dan po več ro jev  —  včasih ka r po tr ije  v  enem 
grozdu —  jaz pa ves dan v  službi. O nadva sta čez dan ogrebala, jaz pa vsa ja l — 
nekaj zvečer, nekaj naslednje ju tro . Jaz sem se že skoro naveliča l, fan ta  sta pa ka r 
tekm ovala , kdo bo pre j in  bo lj m o js trsko  ogren il. Noben ro j se jim a  ni u p r l: ne 
v v rto g la v i v iš in i, ne v  nenadni p loh i. K a r hvaležen sem jim a  b il, mnogo truda  sta 
m i p rih ran ila . »Ta dva pa bosta,« sem se na tihem  že vese lil —  a li k a j! Brž ko 
se je ro jen je  poleglo, sta o b rn ila  čebelam hrbet, k o t da v  u ljn ja k u  n im ata  več kaj 
is k a t i . . .

N ič čudnega to re j, če je med našim i lju d m i pregovor, da s sm rtjo  gospodarja 
pom rje jo  tud i čebele. P ri nas že vse tako  kaže. Pa b i b ilo  zelo škoda. Dom  brez 
čebel je  ka ko r v r t  brez cve tja  —  oboje je pusto in  prazno, m rtvo . Ne za pom lad, 
ne za po le tje  ne boste več vedeli, če pokop lje te  čebele —  vse le to  vam  bo ena sama 
dolga, meglena, enolična zima. —  Pa saj so tu d i gmotne ko ris ti, če se čebel skrbno 
poprim eš. K o lika  dobro ta  je  že, če je  med p r i hiši. Pom isli —  k o lik o  pa je v  Slo
v e n iji a li v  Jugos lav iji družin , k je r  b i si o tro k  lahko  namazal med na kruh , kada r
ko li b i si ga poželel! —  Vam  ga n i n ik o li m an jka lo . Toda —  a li n i m ars ik je  m orda 
ravno v  tem  sladkem  p re o b ilju  vzrok, da dober čebelar tako težko dobi med last
n im i o tro k i vrednega naslednika . . .  Zeta  mu še uspe navduš iti za čebelarjenje, 
sina pa le redkokda j.
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T i, l ju b i A nd re j, pa si k o t o tro k  kazal ve liko  veselje do čebel. P latno si še p ro 
da ja l, pa si že zalezel ob na jhu jš i p rah i pred žrela, da te je mama kom aj še rešila, 
to lik o  p iko v  si se nabra l —  toda čez dober teden smo t i  m o ra li znova p riteč i na 
pomoč. —  In  ko si doraščal —  kako  rad si posedal p ri u ljn ja k u  —  sprva p r i me
ni v  naročju, pozneje pa poleg mene na k lopci. A li n i b ilo  lepo? Se spomniš? Kako 
rad sem t i  odgova rja l na tv o ja  vprašanja, ko si v  svo ji o trošk i radovednosti kazal 
to lik o  zanim anja. —  Si res že vse p o z a b il. . .?

Zdajle , če srečno spraviš d ip lom o  v  žep, le p rem is li te m oje besede! Kako 
ugodno imaš vpe ljano, ko te vse čaka ka ko r na k ro žn iku  —  prav po V odn ikov ih  
besedah: »Glej, s tvarn ica  vse t i  ponudi, iz ro k  j i  spre jem at ne m ud i!«  —  Toda, 
ne da bi se o p rije l čebel samo m eni na lju b o ! Jaz b i rad, da se j ih  okleneš z vsem 
srcem, zakaj le tako boš poleg gm otn ih  k o ris ti deležen vseh tis tih  neprecen ljiv ih  
duhovn ih  vrednosti, k i j ih  h ran i čebela, ta  p r ik u p lj iv a  živa lica , za pravega čebe
la rja .

Lepo te pozd rav lja
tv o j oče.

Podgorje, 1. vel. travna  1970

U B O G I  Z A Č E T N I K  
Starim čebelarjem v pohvalo, začetnikom v tolažbo, skromno pripoveduje 

Lojze Ilija iz Venezuele

Gregor Hrastovcc že ni b il več mladič, ko ga je prije lo, da b i tud i on začel s čebelami.
V vasi in okolišu je b ilo nekaj čebelarjev, k i so se vsi h va lili s svojim i čebelami, poleg 
lega so se pa sm atrali za nekaj boljšega med navadnim i zemljani. N ekateri so celo rekli, 
da reja čebel pomaga k čednostnemu živ ljen ju , sploh k  boljšemu ž iv ljen ju : »Kdor redi 
čebele, ima več od življenja,« so rek li. Kadar so šli na svoje zborovanje, so kom aj kaj 
pogledali oko li sebe, češ, kaj boste v i s kravam i, prašiči, n jivam i, g o zdo v i. . . ,  mi, k i redimo 
muhice svetega Ambroža in jih  poznamo kakor dobra gospodinja svoje putke, m i . . .  
In Gregor Hrastovec se je odločil, da se bo tud i on z rin il v  družbo teh bo ljš ih ljudi, 
da bo tud i on hodil na zborovanja čebelarjev, k je r bo poslušal stare modrosti, sčasoma 
morda celo še kaj spregovoril, da bodo še njega poslušali — hm, to b i b ilo  nekaj za 
fanta, za katerega se dotle j nihče še menil ni. In če si p ri vsem tem še pris luži nekaj 
beličev, kar stari čebelarji pravijo , da se tud i včasih p rim eri — to liko  bo lj prav, saj 
denarja tud i njemu n iko li ni to liko  ostalo, da b i se mu kisal.

Tako je po malem začel. Domačim še povedal ni nič. Panj je začel tesati, kako r jih  
je vide l v  tem ali onem čebelnjaku, zlasti p ri tovariš ic i iz m ladih let, skoro sosedi, k i 
so ji  rek li Rezika in je Rezika ostala; po očetu je podedovala nekaj posestva in tudi 
čebelnjak, ka r vse je p ri m ateri vdov i opravlja la k o lik o r to lik o ; posestvo se je še nekako 
držalo, čebelnjak je pa pešal, panji so b ili še, ž iv ljen ja  pa vedno manj v  n jih. Tam si je 
Gregor ogledal panje od blizu in začel tesati. Saj bi m orda mogel tud i ku p iti panj s čebe
lami vred, toda to liko  je pa že slišal o čebelarstvu, da se ta um etn ija ne sme tako im enitno 
začeti kakor kako industrijsko podjetje : ustanovni kapita l, obratn i kapita l, začetni in 
v e n ta r . . .  Čebelarjenje se mora začeti bo lj naravno, po p rav ilu : iz malega raste veliko. 
In je znosil skupaj deske in letvice, žeblje, kvačice in ka r je še druge potrebne drobnarije 
— in tesal. Pod rokam i je nastajalo nekaj takega, ka r je kazalo, da bo panj za čebele.

Pa je prineslo m im o starega Blaža, k i je b il menda čebelar že od m ladih nog in je
med čebelarji ve lja l za izvedeno dušo. Prineslo ga je m im o in je kar po domače stopil
v mračno šupo, k je r je Gregor pol na skriva j tesal in m eril, m eril in  tesal. Stari Blaž
je tako j uganil kaj bo, in je dejal:

»O, Gregor, a li boš tud i t i začel?«
Že to je b ilo  napak! Da bi njemu, k i je že zdavnaj vojaka odslužil, takole očita li, da 

bo tako rekoč na stara a li pa vsaj na zrela leta začenjal nekaj čisto na novo —  to Gregorju 
ni b ilo  nič kaj všeč, toda očanec Blaž ga je že svaril:

»Veš, Gregor, začetnik tud i p r i čebelah kozle strelja.«
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Na, si jc m is lil Gregor, me že im a! Za začetnika me ima, ko še nobene čebele nimam, 
kaj šele bo, kadar jih  bo ka j! To bodo stari izkušeni čebelarji hodili oko li njega, to bo 
nasvetov, svaril in navodil, on pa pred n jim i — ubogi začetnik. Končal je panj, ogledoval 
ga je od vseh strani in je b il še dokaj pravemu A 2 panju podoben, toda bil jc prvi. 
Če bi b il vsaj že deseti, bi tud i on mogel reči, da ima že nekaj izkušenj, tako pa . . .  
K akorko li ga je ogledoval, vedno je b il prv i, on pa začetnik. Postavil ga jc v  ko t v  šupi, 
k je r ga je stesal, ga po k ril s staro plevnico, in čebelarjenje pre ložil kdaj na pozneje, ko 
bodo im eli ljudje kaj več spoštovanja do njegovih zrelih let.

Čebele je pa začel go jit i po knjigah. Nabavil si je nekaj kn jig  in časopisov, od Rezike 
je znosil vse, kar jc tovrstnega branja po očetu ostalo p ri hiši, in bral in prebira l z zani
manjem o ž iv ljen ju  in umnem delovanju čebel — toda tam je b ilo šele! Kar naprej, skoro 
na vsaki strani, navodila in svarila začetn ikom :

»Začetnik navadno ...«  tako sc je navadno začenjalo, potem pa same prijazne opazke 
na račun ubogih začetnikov, na prim er:

»Začetniki navadno že p ri odpiranju panjev mnogo greše ...«  A li pa: »Ze pravilno 
odpiranje okenca dela začetnikom težave . ..« Blagor staremu čebelarju, si je m islil Gregor 
ob takem branju, star čebelar najbrž v  eni noči čebelnjak prekrije , ne da bi eno samo 
čebelico zbudil.

A li pa: »Začetniku navadno prim anjku je  satovja . . .  I seveda ga mu prim anjkuje, toda 
ali je zato treba ubogega začetnika tako v nič dcvati? A li naj še satje mesi, čc pa še nič 
ne ve, kako vzhaja?

In spet: »Začetnik navadno ne občuti dovolj ljubezni do čeb e l...«  O, seveda, star 
čebelar pa najbrž vsako posebej kušne, čim se prikaže na bradi.

Na drugem mestu spet: »Začetnik je navadno za pike občutljiv  ...«  Seveda je ob
ču tljiv , še lice mu oteče — star čebelar se pa najbrž vsakemu p iku smeje ko t cigan 
belemu kruhu, kakopak!

Pa šc in še: »Začetnik naj sc ne lo ti izboljševanja p a n je v . ..  Začetnik naj si ne na
bavlja drago to č ilo . . .«  Skratka: začetnik naj nič ne izboljšuje, naj si nič ne nabavlja, 
začetnik naj ostane začetnik, cclc cente medu, k i ga čebele vsako leto nanosijo, naj pa 
skozi slam nik cedi.

Po vsem tem je Gregor izprcvidcl, kako im enitno je b it i star čebelar in kako hudo 
jc b iti začetnik. In  je čebelaril s sk ritim  panjem v šupi in  s kupom  čebelarskih kn jig  in 
časopisov. Medu sicer ni b ilo  veliko, voska komaj to liko , obvaroval se je pa le, da ga 
ne b i kdo imel za začetnika.

Pri Keziki so pa čebele uživale svoje leto. Devet panjev je b ilo šc, več ali manj 
obljudenih, v  vseh so se pa čebele veselile pomladi in šc vedele niso, da so same sebi 
prepuščene. Ko jim  je priš lo  na misel, so tud i rojile,- nihče jih  ni priganjal, nihče zadrževal, 
ro jile  so po svoji zamisli. Kako je b ilo z ro ji, se ne ve; p rv i ro j, k i ga jc Rezika opazila, 
se jc veselo suklja l iz panja in se vzdigoval kakor lahek dim iz stare bajte in se prav 
zložno vsedel v rh  visoke češnje, k i je kot nalašč rastla skoro t ik  ob čebelnjaku.

Gregor je od daleč v idc i ro j in  všeč mu je bil, čeprav se je zbira l visoko v  vrhu. 
Prib ližal se jc in vprašal Reziko, kako ga bo kaj ogrebla, ko jc tako visoko.

»Tega pa že ne bom ogrebala,« je rekla Rezika, »kar tam naj bo, kam or se jc vsedel, 
če mu ni prav, naj si pa prebere.«

»Če bi pa hlače oblekla, bi sc pa lahko spravila na češnjo,« je hotel Gregor svetovati.
»Naša pa že ne bo hlače oblekla zavoljo piškavega roja, tega pa že ne,« je rekla 

mati, k i je slišala pogovor med mladima. To je b ilo šc takrat, ko ljudje še niso znali 
izračunati ko liko  k ilom etrov je od Zemlje do Lune, ko liko  nazaj — ob lepem vremenu,
ko sc gre lahko vse vprek in ko liko  ob grdem, ko se je treba tega ali onega črnega
oblaka ogn iti; nič tak ih  računov še niso znali, vedeli so pa, čemu so na svetu in ta 
učenost jim  je bila za prvo silo dovolj, hlač pa ženska še zavoljo ro ja  ni oblekla.

»Pa ga je le škoda, na jesen bo dal med,« je prigovarja l Gregor. »Ali ga boš ujela, če 
ga zbezam dol?«

»To pa že!« jc rekla Rezika. »Predpasnik bom pa že nastavila,« je rekla in všeč ji jc 
bilo, da se Gregor za njene čebele to liko  žene, ta Gregor!

Pa ni b ilo  treba predpasnik nastavljati. Gregor je v čebelnjaku dobil star kranjič, 
nabil ga jc  na dolg drog, vse kakor jc bra l v  knjigah in celo naslikano videl. Prislonil 
je lestev k češnji in  začel lesti p ro ti vrhu. Ogrebnik na drogu je ročno prestavlja l pred 
seboj, ob zadnjih še dovolj močnih vejah se je spretno okobalil, pom eril z ogrebnikom
in ga podstavil pod ro j in — sunil: klop, ro j je kan il v  ogrebnik, ko t da mu jc b ilo od
nekdaj tako namenjeno. Z vso pazljivostjo ga je spuščal navzdol, še sam lezel od veje 
do veje, spodaj je Rezika prije la  za drog, varno preprijem ala — ko je Gregor stopil na 
tla, je tud i ro j že ležal v  senci v  kranjiču.
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»Kaj bo pa zdaj z njim ? Saj nimam nobenega praznega panja,« je potožila Rezika
»Pri nas gre vse h koncu,« je pris tav ila  mati. »Odkar je on um rl, gre vse h koncu. 

Moškega ni p ri hiši.«
Gregor sc je spomnil, da je tud i on moški, vendar ga je zdaj ro j bo lj m ika l ko t vse 

drugo. Iz same želje, da bi b il čim prej star čebelar, sg ga je že prijem ala ljubezen do 
čebel, k i stare čebelarje menda kar razganja. Spešno je stopil domov po svoj sk riti panj. 
O troci so gledali izza meja, ko ga je v naročju nesel p ro ti čebelnjaku, on se pa še menil 
ni. Panj ni b il ravno najboljšega kova, p ri špranjah se je tu in tam malo svetilo skozenj, 
toda Gregor je bral, da take svetle n iti čebele same zapacajo, in ga to ni m otilo . Polo
žil ga je v čebelnjak k drugim  devetim, zvečer je pa zadaj nastavil sipalnik, nanj pretresel 
novi ro j, mu malo pomagal s šopom ku rjih  peres in ro j je kaj h itro  razumel, kam drži pot; 
kakor šumeč potoček so čebelice stekle v  svoj novi dom. Ko je b ilo vse opravljeno, se je 
Gregor moško postavil pred čebelnjak in štel panje in  — glej ga spaka, njegov p rv i panj 
je b il res deseti! e Rezika je bila vesela, da njena čcbeloreja tako lepo napreduje.

Odtle j pa Gregor ni čebelaril samo po knjigah, temveč kar v  čebelnjaku in med
čebelami. Panji so ro jil i drug za drugim, Gregor jih  je ogrebal in predeval, in naseljenih 
panjev je b ilo čedalje več. Ko je šla jesen v  deželo, je vse p rip ra v il za prezimovanje — 
dvajset panjev je prezim il. Reziki je učeno dejal, da je zdaj še treba čebelariti na roje, 
to leto in prihodnje leto tud i še, da se družine namnože v čebelnjaku, potem šele pride 
čebelarjenje na med. Vse to pa je šlo na Rezikin račun in njej v  kred it. Rezika ga je 
samo poslušala in gledala, tud i gledala ga je in čakala, kdaj bo spregovoril še kaj drugega, 
kaj bo lj pametnega in prijetnega, ne pa kar naprej samo o čebelah in čebelah . . .  Ko pa 
je pred zimo stari Blaž prišel m im o in se čudil, kako so sc ji  panji namnožili, je pa tud i 
ona učeno dejala:

»Letos sem čebelarila na roje ...,«  čeprav je prav malo vedela kako se to naredi.
Čebele so dobro prezim ile. Noben panj ni zmrznil, tud i griža ga ni vzela. Nekoliko 

čemerno so izletavale na prvo pomladansko sonce, izletavale so pa iz vsakega panja, 
kar je b ilo poglavitno. Kmalu so pa oživele in komaj se je pomlad dobro utrd ila , je bilo 
pred čebelnjakom že vse živo. Vendar je b ilo Gregorju to leto prvo važnejše čebelarsko
opravilo, da je sam z ro jil — z Reziko sta se vzela, ker je b ilo  obema prav tako.

Zdaj je pa začel Gregor še bo lj zares. Cele dneve je prebil v  čebelnjaku, posebno, 
če je vreme hotelo nagajati in ni kazalo it i na polje. Pridno je prestavljal, zapisoval in 
množil družine. Tudi knjige in časopise je še prebira l, kadar je pa kazalo, da bo tis to : 
»Začetnik navadno ...« , je pa preskočil. Na jesen je imel že nekaj nad trideset panjev, 
dobro naseljenih — vse kako r pišejo knjige za stare čebelarje, k i sc jim  menda zlepa 
kaj ne skazi.

Ko je b ilo pozno jeseni zborovanje čebelarjev vsega okoliša, je šel Gregor pogumno 
mednje. Z nobeno besedo se ni izdal, da bi mu bilo v  čebelarstvu kaj tujega, z m olkom 
še manj.

»Ja Gregor,« je dejal stari Blaž, ko ga je po trep lja l po rami, »ti si pa že kar star 
čebelar, le kdaj si se naučil tc umetnije?«

»O, jaz že zelo dolgo čebelarim,« je dejal samozavestno Gregor, k i je Rezikina čebe
larska leta in še leta njenega očeta sebi štel. In n ikom ur ni povedal, kako ga veseli, da 
je obveljal za starega čebelarja, ne da bi m oral kdaj b iti ubogi začetnik.

V SKLAD

za gradnjo ČIC so nadalje prispevali: Čebe
larsko društvo Kranjska gora (namesto ven
ca pok. Francu Resmanu) 50 din, Ivan Zo- 
ka lj iz Krške vasi 20 din, Jože Pegan iz Cer
kelj ob K rk i 20 din, Ivan Kuželj iz Čateža 
10 din, N iko la j G yörfi iz Murske Sobote 50 
din, Neža Gaber iz Loč p ri Poljčanah 20 din ’ 
člani ČD Gornja Radgona za »žeblje« in 
»opeko« 700 din, ČD Logatec za »žeblje« in

»opeko^ 126 din, Ivan Brglez iz Petrovč 50 
din, M arjan Kaučič 16 din, Dušan Arčon, 
Janko M ervič, Franc H rovatin , Jože Valen
čič, V ik to r Buzin, Z von im ir Koran, Dušan 
Saksida, A lo jz Gregorič, Karel Čermelj in 
neimenovani vsi člani čebelarske družine 
Šempeter p ri Gorici po 10 din. Vsem daro
valcem iskrena hvala! Stanje dne lO. aprila 
1970: 306.387,83 din.
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O B V E S T I L A ,  O P O Z O R I L A  I N  V A B I L A  
Upravni odbor ZČDS sporoča:

Piemenilna postaja A. Janša pod Zelenico bo delovala v času od 25. maja do 15. 
avgusta.

Plemenilnike z mladimi maticami za oprašitev sprejemamo v tem času vsak dan. Če 
ima čebelar svoje prevozno sredstvo, naj jih prijelje na naš spodnji naslov. Po železnici 
naj jih pošlje na postajo Lesce-Bled; oboje pa po predhodnem pismenem ali ustnem 
obvestilu. Oprašene matice bomo predvidoma vračali po preteku 15 dni na enak način, 
kakor smo jih prejeli. Pri tem pa posebno opozarjamo:

Vsaki pošiljki je treba priložiti zdravstveno spričevalo, da bodo vsi prašilčki ločeni 
od trotov (čebele presejane). V nasprotnem primeru jih bomo zavračali.

Interesenti, ki nameravajo poslati svoje matice na oprašitev, naj javijo približno število 
matic in dan dostave vsaj 14 dni prej.

Cena za oprašitev bo za vsak dostavljeni plemenilnik 2 dinarja.
Čebelarjem, ki želijo kupiti plemenske matice iz rodu »Zelenica«, bodo na voljo od

10. junija do 30. avgusta. Naročila sprejemamo. V naročilu navedite približni datum, kdaj 
jih želite imeti. Na željo jih lahko pošljemo po pošti po povzetju.

Cena plemenskih matic za prodajo bo predvidoma 30 do 35 din za komad.
Piemenilna postaja se bo v splošnem strogo ravnala po določbah Poslovnika postaje

A. Janša pod Zelenico, ki je bil objavljen v Slovenskem čebelarju številka 4 leta 1968.

Piemenilna postaja A. Janša 
pod Zelenico,
Rodine štev. 18, 
pošta Žirovnica

Č E B E L A R S K I M  D R U Š T V O M  I N  D R U Ž I N A M

sporočamo, da imamo na zalogi lepe barvne fotografije s tremi posnetki »Piemenilna po
staja A. Janša pod Zelenico«.

Naročite jih pri: Piemenilna postaja A. Janša pod Zelenico, Rodine štev. 18, pošta 
Žirovnica. Cena komadu je 2 din. Pošljemo jih tudi po povzetju.

Uprava

Piemenilna postaja Pusti mlin

bo po sporočilu Čeb. društva Litija tudi letos delovala v istem obsegu kakor lani. Začetek 
delovanja bo v maju. Sprejemala bo matice v praho, ki bi jih prinesli vzrejevalci, vzrejala 
pa bo tudi matice za prodajo. Večjo količino je potrebno pravočasno naročiti.

D R A G I  P R I J A T E L J I  Č E B E L A R J I !

Uredništvo Slovenskega čebelarja!
Bodite tako prijazni in objavite v vašem glasilu naslednje:
Zelo rad bi si dopisoval s čebelarji v Jugoslaviji. Dopisoval bi si v češkem, slovaškem 

ali ruskem jeziku.
Jiri Hanuš, Sedläkova 24, 

R y m a r o v ,  okr. Bruntäl, 
Czechoslovakia

Opomba uredništva: Ker je bil dopis pisan v nemščini, verjetno lahko Jiri Hanušu 
pišete tudi v nemščini.
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Društvo za raziskovanje čebel v Angliji nam je poslalo naslednji poziv: 

S R E Č A N J E  Č E B E L A R J E V

The Bee Research Association (Društvo za raziskovanje čebel) prosi za pomoč slo
venske čebelarje.

B. R. A. vključuje čebelarje in znanstvenike v približno 90 deželah. Včasih nam naši 
člani pišejo, da bi radi obiskali Slovenijo in si ogledali slovensko čebelarstvo.

Dr. Eva Crane, direktor društva, prosi za pomoč slovenske čebelarje, ki bi bili priprav
ljeni postati njihovi gostitelji.

Če bi radi srečali čebelarje iz drugih dežel, nam pošljite dopisnico, mi pa vam bomo 
dali še dodatne informacije in obrazec, ki ga boste izpolnili: npr. najprimernejši čas obiska, 
katere tuje jezike govorite, kje vas bo vaš gost našel itd. Ko nam boste posredovali zahte
vane podatke, vas bomo vpisali v seznam gostiteljev iz Slovenije. Ta seznam ne bomo 
objavili, poslali pa ga bomo članom, ki se zanimajo za obisk Slovenije in slovenskih čebe
larjev. Zaželjeno bi bilo, da bi tudi čebelarska društva prevzela vlogo gostiteljev. Prosimo, 
pišite nam (v angleščini ali nemščini) na naslov: The Bee Research Association, Hill House, 
Chalfont S. Peter, Gerrards Cross, Bucks., England.

Opomba uredništva:
Kdor želi postati gostite lj članov navedenega društva, naj pošlje zaradi evidence prepis 

prijave ZČDS, ki jo  bo poslal društvu v Anglijo.

Čebelarji novoustanovljenega društva Kanal-Brda
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o b č n i  z b o r  Če b e l a r s k e g a  d r u š t v a  h r a s t n i k -d o l

Dne 15. 3. 1970 se je v  lastnem čebelar
skem domu odvija l občni zbor tega homo
genega društva, iz  vseh poročil je b ilo raz
vidno, da je b ilo leto, ko t vsako doslej, 
uspešno zaključeno, ka r dokazuje dobro f i 
nančno stanje. Brez vsakih pomoči, izk ljuč
no z lastn im i sredstvi, so v dobrih desetih 
le tih  člani pod vodstvom  neumornega pred
sednika Franca Zupančiča zgradili lep čebe
la rski dom in še posebej čebelnjak s 25 pa
nji, vreden okrog 6 m ilijonov  starih din. 
D ruštvo ima tud i vse potrebno za kuho vo 
ščili in lastno plem enilno postajo. Zaradi 
bo ljš ih pogojev bodo člani-vzrejcvalci posta
jo  letos prestavili iz V rhov na Kal, k i ima 
nadmorsko višino 956 m in je daleč v Za
savju znana izletniška točka z dobro oskr
bovano kočo tako glede prehrane ko t pre
nočišč. Do koče je možen dostop vsem vo
zilom po lepi cesti iz H rastn ika in T rbo
velj. Tu se bodo člani lo ti l i vzreje z vso 
vnemo ne le zase, temveč tud i v kom ercial
ne namene. Nedvomno se bodo tu zaradi 
h ribo v itih  razmer dobile odlične, odporne 
matice, še zlasti zato, ker v tem predelu ni 
še n iko li rova rila  nobena kužna bolezen in

tud i kran jica se je dokaj dobro ohranila in 
obdržala svoje značilnosti.

D ruštvo si bo v letošnjem letu nabavilo 
tud i m izarski s tro j za izdelovanje čebelar
skih potrebččin. Da poveča članstvo, je po
vab ilo  k  sodelovanju tud i nekaj naprednih 
čebelarjev iz T rbovelj, k i praktično nimajo 
svojega društva. Le-ti so se vab ilu  radi od
zvali.

Zvezi smo predlagali, naj od liku je  za 20- 
letno neumorno delo predsednika tov. Fran
ca Zupančiča z od likovanjem  Antona Janše
II. stopnje. Kaj vse je ta naredil za procvit 
čebelarstva ne le v  hrastniškem, temveč tudi 
v  slovenskem m erilu, ni moč v kratkem  
opisati. Tega mnenja je b il tud i delegat Zve
ze tov. Verbič, k i je navzoče seznanil s p ro
blemi, s ka te rim i se bo ri Zveza. Poudaril je 
pomen gradnje prepotrebnega čebelarskega 
centra in zaprosil prisotne, naj pospešijo 
gradnjo s finančno pomočjo.

Po večurni plodni razpravi je bil občni 
zbor zaključen. Razšli smo se z željo, da 
še bo lj strnemo naše vrste in tako ohranimo 
trad ic ijo  slovenskega čebelarstva.

Lojze Kišek

LETNO POROČILO ČEBELARSKEGA DRUŠTVA KRIŽEVCI

V svojem  p o ro č ilu  se u p ra v n i odbo r om eju je  na 
važnejša opra v lje n a  dela v  d ru š tvu  in  na dela, 
k i j ih  je reševal.

Razen upravnega in nadzornega odbora  so de
lova le  v d ru š tvu  tu d i ko m is ije  in  odseki.

Zdravstvena komisija
Zdravs tveno  k o m is ijo  vo d i že več le t to v . Šala

m un Tomaž s sodelavcema Kosijem  Jožefom  in 
Jand lom  A da lbe rtom , k i je z uspehom  d o v rš il več 
tečajev. N aknadno so b il i  za vse t r i  d ruž ine  im e
novan i še: Žn ida rš ič  A lo jz  za V učjo vas, Kosi Jo
žef za Veržej in  T repo  V ik to r  za Križevce.

Zd ravstveno  delo brez ins trum e n to v  je b ilo  
k lju b  tem u, da so se p re j om enjeni to v a riš i tru d il i  
te r svoje delo vestno in točno o p ra v lja li, nezado
v o ljiv o , k a jt i p re p riča li smo se, da brez tehn ičn ih  
p rip o m o čkov  zd ravs tven i p reg ledi ne m ore jo  b it i  
uspešni. Za rad i tega smo po občnem zboru, česar 
p re j n ism o p red v id eva li, pos la li na tečaj za m ik ro - 
skop iran je  v  L ju b lja n o  s tro ko vn ja ka  za b io lo g ijo  
in kem ijo , tov . T o p o ln ika  M arjana, k i je pozneje 
za m alenkostno nagrado izvedel svo jo  nalogo. Po 
njegovem  odhodu k  vo jakom  je prevzel to  po 
m em bno nalogo ta jn ik  d ruš tva , to v . Ignac Topol- 
n ik , k i je p rav  ta ko  dela l s šo lsk im  m ikroskopom . 
N u jno  je, da si za naše bodoče delo  nabavim o 
m ik rosko p  in  za ravnan je  z n jim  izvedem o k ra tke  
domače tečaje za vse člane d ruš tva . Samo s ta k i  
m etodo bom o sposobni p rep re č iti kužne bolezni 
čebel na obm očju  naše čebelarske organizacije.

Čebelarsko glasilo
Š tevilo  n a ro čn ikov  na Slovenskega čebe larja  je 

naraslo  za 8 %  in  lahko  predvidevam o, da se bo 
iz le ta  v  le to  večalo. K m alu  bom o celo presegli

p la n ,  k i  s m o  s i ga  z a d a l i  n a  e n i iz m e d  s e j Z C D S , 
d a  b o m o  d o  le ta  1973, t o  je  z a  2 0 0 - lc tn ic o  J a n š e v e  
s m r t i ,  p o v e č a l i  š t e v i lo  č la n o v  z a  10 %  v  z v e z n e m  
m e r i l u .  B e r iv o  s lo v e n s k e g a  g la s i la  č e b e la r j i  r a d i  
b e r e jo ,  s a j je  iz  le ta  v  le to  k v a l i t e t n e jš e ,  in  u p o 
r a b l ja jo  p r i  p r a k t ič n e m  d e lu .  V  S lo v e n s k e m  č e b e 
la r ju  n e  m a n jk a  t u d i  č la n k o v  n a š ih  č e b e la r je v .  Z a  
n a r o č i lo  l is t a  b o m o  m o r a l i  p r id o b i t i  t u d i  š o ls k a  
v o d s tv a  in  v z b u d i t i  z a n im a n je  za  b r a n je  m e d  š o l
s k o  m la d in o ,  s a j je  m e d  n a m i t u d i  n e k a j  a k t i v n ih  
u č i t e l je v .  N a jv e č  n a r o č n ik o v  je  z b r a l  t a j n ik  
d r u š tv a  Ig n a c  T o p o ln ik ,  č e p r a v  je  t o  b la g a jn ik o v a  
n a lo g a .

Knjižnica
Se vedno nas obvezuje dogovor, da bom o po 

d o g ra d itv i dom a p o sve tili več pozornosti naši 
skrom ni k n již n ic i. N eka j d na rn ih  sredstev je vedno 
na v o ljo  v b laga jn i, cc  smo lahko  ponosni na 
čebelarski dom , p io n irs k i čebelnjak, p ra p o r in  po 
dobno, tega ne m orem o t r d i t i  za kn jižn ico . Ce sc 
bom o tu d i tega dela lo t i l i  s tis to  dob ro  v o ljo , k i 
nam  jo  dosle j n i m a n jka lo  p r i d rug ih  s tvareh, bo 
m o o p ra v ili tu d i to  nalogo. D obra  kn jižn ica  je 
p ravzap rav  dokaz za s tro ko vn o  raven čebelarske 
organizacije.

Odsek za odbiranje in vzrejo dobrih matic
P re d  č a s o m  s m o  t o  n a lo g o  z a u p a l i  t o v a r i š u  J a n d  

lu ,  k i  že  n e k a j le t  o d b i r a  m a t ic e  v  v z o r n o  u r e je 
n e m  č e b e ln ja k u ,  k je r  v la d a t a  p o t r e b n a  s n a g a  in  
re d .  P r a k t ič n o  so  n je g o v e  m a t ic e  p r iš le  m e d  č e b e 
la r je  le  t o l i k o  v  p o š te v  v  k o l i k o r  je  b i la  tu  a l i  ta m  
k a k š n a  d r u ž in a  b r e z m a t ič n a  in  s i je  t a k r a t  č e b e 
la r  p r i  n je m  o s k r b e l  m a t ic o ,  d a  m u  n e  b i  o s ir o te l  
p a n j.
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O d s e k  za  p r id o b iv a n je  p le m e n i t ih  m a t ic  p a  b o  
m o r a l  k r e n i t i  n a  n o v o  p o t .  O r g a n iz i r a t i  b o  m o r a l  
č e b e la r je  za  v z p o s t a v i t e v  p le m e n i ln ih  p o s ta j,  k i  b i  
n a m  b i le  n a jb l i ž je  n a  P o h o r ju .

Odsek za prevoz čebel in  razmnoževanje 
m edovitih  rastlin

N a š i p r e v o z i  s o  sc  v  z a d n j ih  le t ih  u s ta l i l i .  V o 
z im o  n a  a k a c i jo  v  p o r e č je  M u re ,  n a  P o h o r je  p a  
n a  k o s ta n j ,  s m r e k o  a l i  je lk o .  T o  je  v s e !  V in t e n 
z iv n e m  s o d o b n e m  č e b e la r s tv u  b o m o  m o r a l i  n a p r a 
v i t i  k o r a k  n a p r e j .  V u č c n s k i č e b e la r j i  so  to  p o d ro č je  
d e lo m a  že  r a z š i r i l i ,  k e r  se p o d a ja jo  t u d i  v  L ik o ,  
m i s l i jo  p a  t u d i  n a  p o d o n a v s k o  a k a c i jo ,  k i  m e d i 
14 d n i  p re d  n a š o .

K a m n a  s p o t ik e  z a  d o m a č a  p a s iš č a  n i  v e č , k e r  
s m o  se p r e p r ič a l i ,  d a  je  v  o b i ln e m  g o z d n e m  m e d e 
n ju  m e d e č in e  dcJV o lj za  v s e  č e b e le .

S p r o g r a m o m  č e b e la rs k e g a  d r u š tv a  v  K r iž e v c ih  
s m o  s i m e d  d r u g im  p o s t a v i l i  n a lo g o ,  d a  b o m o  v  
le t ih  1971 in  1972 v z g o j i l i  in  p o s a d i l i  s p o r a z u m n o  
z  g o z d n o  u p r a v o  100.000 s a d ik  m e d o v i t ih  d re v e s  v  
p o r e č ju  M u r e  v  s p o m in  A n to n a  J a n š e . C e h o č e m o  
z a d o s t i t i  v s e m  n a š im  č e b e la r je m ,  b o m o  m o r a l i  
s p r e m e n i t i  p r o g r a m  v  t o l i k o ,  d a  n e  b o m o  z a s a ja l i  
s a m o  v  p o p la v n ih  g o z d o v ih  r e k e  M u re  a m p a k  n a  
c e lo tn e m  o b m o č ju  č e b e la rs k e  o r g a n iz a c i je  o d  C cza - 
n je v e c ,  B u č k o v e c ,  G o m ile  p a  v s e  d o  M u re .

T o v a r iš i !  100.000 s a d ik  n i  m a lo  š t e v i lo !  Z  d o b r o  
v o l jo  in  s p o ž r t v o v a ln im  d e lo m  b o m o  t u d i  to  
o b l j u b o  i z p o ln i l i  in  s te m  iz d a tn o  iz b o l jš a l i  d o 
m a č o  č e b e ljo  p a š o !

Odsek za sodelovanje s km etijsk im i 
zadrugami, pod je tji in  občinsko skupščino

V  o d s e k u  so  a g i ln o  d e la l i  v o d i l n i  č la n i  d r u š tv a .  
P r i g r a d n j i  d o m a  s m o  n a š l i  r a z u m e v a n je  p r i  p r e d 
s e d n ik u  K m e t i js k e  z a d ru g e  v  K r iž e v c ih ,  k i  n a m  je  
p o m a g a la  z  r a z n im i  p r e v o z i  g ra d b e n e g a  m a te r ia la .  
P o v e z a li  s m o  se s t r g o v s k im  p o d je t je m  » Z a r ja «  in  
d o b i l i  p re c e jš n jo  v s o to  d e n a r ja  za  d o k o n č a n je  Cc- 
b e la r s k o -g a s ils k e g a  d o m a .  T u d i  d r u g a  p o d je t ja  vse  
o d  L ju t o m e r a  d o  M a r ib o r a  s m o  p r id o b i l i  z a  o b ja v o  
n j i h o v ih  r e k la m  n a  n a š ih  p r i r e d i t v e n ih  * le p a k ih ,  za  
k a r  so  p r is p e v a la  o k o l i  p o l  m i l i j o n a  S d in a r je v .  
L ju b i t e l j i  č e b e la r s tv a  so  p r is p e v a l i  z n a tn a  d e n a r n a  
s re d s tv a  za  p ra p o r s k e  t r a k o v e  in  p o d o b n o .

Odsek za čebelarske kadre

N a jv e č  z a s lu g  z a  v z g o jo  b o d o č ih  m la d ih  č e b e la r 
je v  im a  t o v a r iš  Ig n a c  T o p o ln ik .  Z c  v e č  le t  v o d i  
p r a v i ln o  k a d r o v s k o  p o l i t i k o .  T r e n u t n o  je  e d in i  u č i 
t e l j ,  k i  v o d i  n a  š o l i  č e b e la rs k e  k r o ž k e .  S č e b e la r j i  
p i o n i r j i  je  p o s t a v i l  p re d  n o v o  š o lo  le p o  o b l ik o v a n  
č e b e ln ja k  z  n a p is o m  » P io n ir s k i  č e b e ln ja k  u č i t e l ja  
A n to n a  J a n š e « . S le j k o  p r e j  b o d o  iz  n je g o v e  š o le  
iz š l i  š t e v i ln i  m la d i  č e b e la r j i .  Z  v e s e lje m  s p r e m lja m o  
d e lo  to v .  T o p o ln ik a ,  k i  p r ip r a v l j a  n o v e  k a d r e  za 
n a d a l jn j i  r a z v o j  n a š e  č e b e la rs k e  o rg a n iz a c i je .  V z g a 
ja  n a m  n o v e  k a d r e ,  k i  b o d o  n a d o m e s t i l i  n a s , k o  
b o m o  z a k l ju č i l i  s v o je  d e lo .  Ž e l im o  s a m o . d a  b i 
d o b i l  v  u č i t e l j s k ih  v r s t a h  t u d i  n a  d r u g ih  š o la h  p o 
s n e m o v a lc e  !

V  im e n u  Č e b e la rs k e g a  d r u š tv a  K r iž e v c i  p r a v  t o p 
lo  p o z d r a v l ja m  n o v e  d o b r o d o š le  to v a r iš e  v  n a š o  
v r s t o .

P ra v  p r is r č n o  ž e l im o ,  d a  b i  p o m e n i la  v a š a  v k l j u 
č i t e v  v  n a š e  d e lo  p r id o b i t e v  n o v ih  in  s v e ž ih  s il,  k i  
b o d o  p o m a g a le  p r i  r e š e v a n ju  n a š ih  v č a s ih  d o k a j 
z a p le te n ih  p r o b le m o v .  J a s n o  in  o d k r i t o  iz r a ž a j t e  
s v o ja  m n e n ja ,  ž e l je  in  p o t r e b e ;  s m e lo  p r e d la g a jte  
v s e , k a r  b i  la h k o  p r is p e v a lo  k  b o l jš e m u  d e lu  n a 
šega  d r u š tv a .  S m e lo  in  o d k r i t o  k r i t i z i r a j t e  in  o d 
k la n ja j t e  vs e . k a r  o v i r a  d e m o k r a t iz a c i jo  n a š ih  o d 
n o s o v  in  n a p re d e k  n a š e g a  č e b e la r s tv a .

Odsek za ku ltu ro  in propagando

K u l t u r n i  o d s e k  s ta  v o d i la  p r e d s e d n ik  in  t a j n ik  
z n e k a t e r im i  a g i l n im i  č la n i  d r u š tv a .  R a z e n  iz o b r a 
ž e v a n ja  je  b i l  n a m e n  te g a  o d s e k a  s e z n a n ja t i  j a v 
n o s t  z  d e lo m  n a š e  č e b e la rs k e  o r g a n iz a c i je .  V  p r o 
g ra m u  s m o  im e l i  r a z n a  p r e d a v a n ja ,  te č a je ,  p o r o 
č i la  z a  č a s o p is e , p r i r e d i t v e ,  p r o s la v e  in  p o d o b n o .

R a z e n  d o m a č ih  p r e d a v a n j n is m o  u s p e l i  s p r e d a 
v a t e l j i  iz  s o s e d n ih  d r u š te v .  V  m e s e c u  d e c e m b ru  s m o  
p r e d v id e v a l i  s t r o k o v n o  p r e d a v a n je  » K a k o  p r ip r a 
v im o  č e b e lje  d r u ž in e  n a  v iš e k  s v o je  m o č i za  g la v 
n o  p a š o « , p a  ga  n is m o  iz v e d l i ,  k e r  sc t o v .  B e n k o  
iz  M u rs k e  S o b o te  n i  o d z v a l  n a š e m u  v a b i lu .

V  te k o č e m  le tu  b o m o  iz v a ja l i  d r u g i  n a č in  iz o 
b r a ž e v a n ja  č la n s tv a .  V  p o le t n ih  m e s e c ih  se b o m o  
l o t i l i  p r a k t i č n ih  č e b e la r s k ih  te č a je v  p re d  č e le n ja k i  
in  t o  p re d v s e m  za  m la d e  č b e la r je .  P r i  t a k e m  n a č i
n u  d e la  b o d o  p re d s ta v e  s o d e lu jo č ih  t e m e l j i le  n a  
o p a z o v a n j ih ,  p r ik a z o v a n j ih  in  d o ž iv e t j ih ,  s k a t e r i 
m i la h k o  p o e n o s ta v im o  u č n i  p r o b le m ,  k i  b i  b i l  s ic e r  
te ž e  r a z u m l j i v .  P r o b le m i b o d o  n o v in c e m  p o s ta v 
l je n i  v  ta k š n o  ž iv l j e n js k o  b l iž in o ,  d a  s i j i h  b o d o  z 
la h k o t o  z a p o m n i l i  in  j i h  p o z n e je  u p o r a b l ja l i  p r i  
s v o j ih  č e b e l j ih  d ru ž in a h .

P r i r e d i l i  s m o  v e l ik o  s la v je  za  70. o b le tn ic o  č c b c  
la r s k e  o r g a n iz a c i je  K r iž e v c i ,  o d p r l i  č e b e la r s k i d o m , 
p io n i r s k i  č e b e ln ja k ,  k o le k t i v n i  č e b e ln ja k ,  r a z v i l i  
p r a p o r  in  i z p o p o ln i l i  Z la t o  k n j ig o  s p o m in o v ,  k i  
je  t u d i  re d e k  p r im e r  v  n a š ih  d r u š tv ih .

O b  te j  p r i l i k i  so  p r e je l i  č a s tn e  d ip lo m e :  K o s i 
L u d v ik ,  T o p o ln ik  Ig n a c , P re lo g  M a t i ja  in  Š a la m u n  
T o m a ž ;  o d  g a s ilc e v  p a  S k u h a la  M i r k o ,  G lo g o š c k  
A n to n  t e r  T k a le c  A n to n .  N a  o b č n e m  z b o r u  k r iž e v -  
s k ih  g a s i lc e v  so  č la n i  n a  s v e č a n  n a č in  s p r e je l i  za 
s v o ja  č a s t n a  č l a n a  p r e d s e d n ik a  in  t a jn ik a  
č e b e la rs k e g a  d ru š tv a . -  K o s i ja  L u d v ik a  in  T o p o ln ik a  
Ig n a c a  t e r  j im a  iz r o č i l i  v is o k a  p r iz n a n ja .

Gradbeni odbor

G ra d b e n i o d b o r  s m o  u s ta n o v i l i  v  le tu  1965. V se  
n a lo g e , k i  j i h  je  o b č n i z b o r  s p r e je l  v  p e t l e t n e m  
p l a n u  so  b i le  v  c e lo t i  u re s n ič e n e .

V  D O M  je  b i lo  v lo ž e n o  s p r o s to v o l jn im  d e lo m ,  
z  n a b i r a ln im i  a k c i ja m i ,  s p r i r e d i t v a m i ,  z  d a r o v i  in  
r a z n im i  d r u g im i  p r is p e v k i  o k o li3 ( )  m i l i j o n o v  S d i 
n a r je v .  O b š irn e jš e  p o r o č i lo  o  g r a d n j i  n a m  b o  p o 
s re d o v a l p r e d s e d n ik  g ra d b e n e g a  o d b o r a .  K o  s v a  s 
t o v a r iš e m  T o p o ln ik o m  d e la la  p la n  d a n a š n je  s ta v b e  
n is v a  ra č u n a la ,  d a  b o d o  v  p r e d v id e n e m  r o k u  i z v r 
š e n a  v s a  d e la  b re z  d o lg a .

N a  o b č n e m  z b o r u  se p r a v  iz  s rc a  z a h v a l ju je m  
n a jp r e j  n a jb o l j  v n e te m u  g r a d i t e l ju  t o v a r iš u  Ig n a c u  
T o p o ln ik u  za  n a d v s e  p o ž r t v o v a ln o  d e lo ,  k i  g a  je  
o p r a v i l  p r i  g r a d n j i  C E B E L A R S K O -G A S IL S K E G A  D O 
M A . S a m  z a se  v e m . d a  sc  n e b i l o t i l  te  g ra d n je ,  če 
n e  b i  im e l o b  s e b i t o v a r iš a  Ig n a c a . H v a la  m u l  
P ra v  t a k o  se n a jle p š e  z a h v a l ju je m  v s e m  g r a d i te  
I je m  č e b e la r je m  in  g a s ilc e m , k i  s o  p o ln i  d o b r e  v o 
l je  p o m a g a l i p o v s o d ,  k je r  je  b i lo  p o t r e b n o .

N a š e  d r u š tv o  z  d r u ž in a m i K r iž e v c i ,  V e rž e j in  
V u č ja  v a s  d e lu je  n a  p o v r š in i  o k o l i  9.000 h a  k u l t u r 
n ih  r a s t l in  in  im a  1.335 č e b e l j ih  p a n je v .  O d  80 č e 
b e la r je v  je  o r g a n iz i r a n ih  63.

R a z n o
N a  s e ji  u p r a v n e g a  o d b o r a  » S A V E Z A « , d n e  9. 12. 

19G9 je  b i lo  p rd c la g a n o ,  d a  b i  r e p u b l iš k e  o r g a n iz a 
c i je  p r is p e v a le  z a  z g r a d i te v  č e b e la rs k e g a  d o m a  v  
B e o g ra d u . P re d lo g  je  b i l  o d k lo n je n  z  m o t iv a c i jo ,  
d a  se č e b e la rs k e  o r g a n iz a c i je  s a m e  te ž k o  v z d r ž u 
je jo .  N ik a k o r  p a  n e  b o m o  o d k lo n i l i  p o m o č  za  
č e b la r s k o  š o lo  v  S lo v e n i j i ,  o d  k a te r e  b o m o  im e l i  
v s i  n e p o s r e d n o  k o r is t .

S č e b e la r s k im  p o z d r a v o m !
K o s i L u d v ik ,  

p re d s e d n ik  
č e b e la rs k e g a  d r u š tv a  

K R IŽ E V C I
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Osmziitiee

FRANC ŽIVIC

Dne 28 . decembra 1969 
je um rl po hudi in ne
ozd rav ljiv i bolezni član na
še družine Franc Z ivic. Ro
jen je b il 6. I. 1912 v 
Trstu ko t sin železničarja, 
k i je m ora l z vso družino 
pribežati v  naše kraje le
ta 1915, ko je Ita lija  na
povedala vojno A vs triji. 
Ker je b il njegov oče če

belar, je tud i on vz lju b il čebele in začel če- 
be la riti po drugi svetovni vo jn i. Ko so za
čeli p ropagira ti amerikance, je tud i Francelj 
kup il nekaj panjev in poskusil v  n jih  čebe- 
la r iti. Že po nekaj le tih  neuspeha jih  je 
opustil in  čebelaril še naprej v  AŽ panjih. 
Z očetom sta skupno vozila na razne paše, 
ve liko le t tud i v  daljno Kelebijo p r i Suboti
ci. B il je zelo dober čebelar in več le t član 
nadzornega odbora naše družine. V službi 
je b il p r i železnici. B il je tih  in m iren ter 
zelo vesten uslužbenec, kakor tud i čebelar, 
ter tako vzgled vsem m lajšim  tovarišem.

Na zadnji po ti ga je sprem ilo zelo ve li
ko stanovskih tovarišev in čebelarjev, kakor 
tud i domačinov.

Počivaj v  m iru , dragi Francelj.
Čebelarska družina Polje

IVAN GOLOB

Kako so resnične bese
de: »ne vemo ne ure ne 
dneva«, smo bridko  obču
t i l i  čebelarji Čebelarskega 
društva Središče ob Dravi, 
ko smo se 24. januarja 
1970 ob odprtem  grobu za 
vedno poslovili od zveste
ga člana Ivana Goloba.

Pokojni je b il rojen 27. 
ap rila  1904 v  km ečki d ru 

žin i in že takra t so bile p r i hiši čebele. Go
ji l  jih  je njegov oče. Tako je že k o t o trok  
prišel z n jim i v  stik, jih  v z lju b il in jih  z lju 
beznijo go jil do prerane sm rti. Spoznal je, 
da je napredek le v  znanju. Postal je član 
čebelarske organizacije in b il v  njej zelo 
agilen. N i b ilo  seje, sestanka a li občnega 
zbora, da se jih  ne bi udeležil. Udeležil se 
je tud i letošnjega občnega zbora in nihče 
izmed nas ni n iti najmanj s lu til, da se bomo 
čez dobrih 14 dni za vedno poslovili. Dolgo

letnega zvestega in zelo delavnega člana bo
mo središki čebelarji ohran ili v  najlepšem 
spominu.

J. S-

JANEZ KOPRIVNIKAR
"J

Sneg je 'naletaval, ko 
smo dne 14. februarja  na 
litijskem  pokopališču po
kopavali najstarejšega če
belarja naše okolice. Po
k o jn ik  je b il ro jen leta 
1888 ko t sin km ečkih star
šev na Velikem  vrhu pri 
L it i ji.  Ko je ko t deček pa
sel živino, je našel v dre
vesnem duplu čebele, jih  

spravil domov in od tedaj so bile čebele p ri 
hiši. Med p rvo  vojno je prišel v rusko u je t
ništvo. Ko se je v rn il, je obnovil čebelar
stvo, k i je med tem v  njegovem čebelnjaku 
prenehalo.

B il je dober čebelar, sicer pa splošno 
znan in  čislan m ož; ob nedeljah je bila nje
gova prostorna izba vedno polna b ližn jih  in 
da ljn ih  obiskovalcev, k i so tud i zaplesali, če 
je ka te ri od sinov raztegnil »meh«. Od svo
jih  sinov je vzgo jil dva čebelarja, k i sta že 
vrsto let naša člana, kako r je b il vsa prejš
nja leta tud i on.

Množična udeležba na njegovem pogrebu 
je pokazala, kako čislan je b il poko jn ik  z 
vso svojo družino. Za n jim  žaluje vdova, 
štirje  sinovi in  hčerka z družinam i.

Žunko

MIRKU HRASTU V SPOMIN

Dne 3. ju lija  1969 smo 
posprem ili na volčansko 
pokopališče M irka  Hrasta 
s Čiginja, dolgoletnega 
predsednika Čebelarskega 
društva Tolm in. Kar ver
je ti nismo mogli vesti, k i 
je žalostno odjeknila med 
to lm inskim i čebelarji in 
nečebelarji, da mu je k ru 
ta usoda nenadno in m no

go prezgodaj pretrgala n it življenja.
Delaven ko t vedno, je z vo lom  obračal 

seno na travn iku . H ote l sc je malce oddah
n iti, pa je zapeljal v  senco, a živa l je ne
nadoma potegnila in ga z obračalnikom  p r i
tisn ila  k  drevesu. D ob il je tako hude po-

m  1

iL fb i

158



škodbc, da ga tud i h itra  zdravniška pomoč 
ni mogla več reš iti — um rl je na po ti v  bo l
nišnico.

M irko  je b il vzoren čebelar te r dober in 
napreden kmet. Znanje v  km etijs tvu  sploh 
in čebelarstvu posebej je 'poglabljal in  u tr je 
val s knjigam i, k i jih  je s pridom  prebiral. 
Na v rtu  nad hišo si je zgradil lep čebelnjak, 
katerega slika je našla pot v  »Knjigo o če
belarjenju« (stran 175). Bister duh in raz
m išljanje sta mu potisnila pero v roke in 
svoje čebele in čebelarjenje je opisal v  Slo
venskem čebelarju.

K ljub skrbi za družino, delu na posestvu 
in posebej p ri čebelah pa je vedno našel čas 
tud i za družbeno dogajanje. Še mlad je so
deloval p ri odporniški organizaciji TIGR in 
sc le po srečnem naključju  izognil aretaciji. 
Svojemu narodu je ostal zvest tud i v  naj
težjih časih fašističnega pritiska  med obe
ma vojnama.

Po osvoboditvi, ko se je obnovilo to l
m insko čebelarsko društvo (ustanovljeno 
ko t podružnica SČD leta 1912), je postal njen 
p rv i predsednik in to dolžnost nepre
trgoma op rav lja l nad 10 let. Čeprav preob
ložen z drugim  delom, se je redno udeleže
val društvenih sej, sestankov in zborovanj, 
posegel v  razprave in dajal koristne predlo
ge. Za svoje delo ni pričakoval in še manj 
zahteval n iti m ateria ln ih n iti m ora ln ih za
doščenj. Nadvse vesel je b il obiskov, pose
bej obiskov čebelarjev, s ka te rim i jc  živah
no razpravlja l, m lajšim  pa pomagal bodisi 
z ro ji, bodisi s poukom  in konkre tn im i p r i
kazi. M arsikdo se ima za svoje uspehe za
h va liti prav njemu, pa čeprav svojega mne
nja ni n ikom ur vsiljeval.

N i tore j čudno, če se je ob njegovem pre
ranem grobu k ljub  delovnemu dnevu zbrala 
množica ljud i, med n jim i vsi čebelarji, k i jih  
je vest o njegovem nenadnem odhodu od 
nas pravočasno dosegla.

Počivaj v  m iru, dragi M irko , in naj Ti 
bo lahka naša zemljica ob zelenomodri So
či.

Čebelarsko društvo Tolm in 
J. A.

FRANC KRAJNC

Čebelarsko družino Gra- 
dišče-Lenart v  Slovenskih 
goricah je 13. I. 1970 pre
tresla novica o sm rti do l
goletnega vzornega člana 
Franca Krajnca.

K ot delavec tovarne 
usnja si je skupno s svojo 
ženo Avgusto zgradil svoj 
dom, hišo in gospodarsko 
poslopje te r z ljubeznijo 

obdeloval skromno posestvo.

T isto leto, ko se mu jc  rod il p rv i sin, si 
je nabavil tud i p rvo  družino čebel. Kakor 
je lju b il svoje otroke, svojo družino, tako 
je lju b il svoje čebele, k i jih  do sm rti ni za
pustil. N jegovo posestvo ni b ilo veliko, a 
skrbno obdelano, tako tud i p ri čebelah ni 
šel na veliko. Svojih 10 do 15 panjev pa je 
res vzorno upravlja l, da jc b ilo  veselje po
gledati v  njegov čebelnjak. Vse jc b ilo v 
njem v  redu, vse na svojem mestu, vse lepo 
zloženo, nobene navlake, nobene špranje. 
Kakor v  čebelnjaku, tako je b ilo tud i v  pa
n jih  samih. Vedno po ln i — slabičev ni ma
ra l — vedno je b ilo tud i meda za številne 
vnuke in druge, k i so vedeli, da bodo pri 
Krajncu le malo plačali za med.

Zelo rad jc  pomagal tud i m ladim  čebe
larjem, jih  uvaja l v  čebelarstvo, pomagal p ri 
delu in jim  poklanja l roje. Največje doži
vetje v  njegovem čebelarstvu pa je b ila do
ba, ko je prevažal na pašo v Prekmurje in 
na Pohorje. Doma ni vzdržal dolgo, če so 
bile čebele na paši. Sedel je na kolo in že je 
prevozil 50 in več k ilom etrov, da je b il zo
pet p ri n jih  in poslušal n jihov »pošum«, ka
k o r je on im enoval n jihovo pesem.

V čebelarski organizaciji je b il p r ilju b 
ljen tovariš in zaveden član te r reden ob i
skovalec predavanj in  sestankov.

Za priznanje njegovega dela na po lju  če
belarstva je b il 6. 7. 1966 odlikovan z re
dom Antona Janše 3. stopnje.

N jegov veličasten pogreb je pokazal, da 
je p rav i čebelar vedno tud i dober, spošto
van človek.

Pomlad bo prišla in čebele bodo obisko
vale tud i cvetje na njegovem grobu. Krajnc 
jih  bo vesel kakor svojih vnukov, se bo z 
n jim i pogovarja l in  poslušal n jihov »po
šum ...«

Slava njegovemu spominu!
Čebelarska družina Gradišče-Lenart

Žunko

IGNAC KOLENC

Bridka izguba je v  k ra t
kem času doletela čebelar
sko družino Smarjcta pri 
Novem mestu. V prerani 
grob sta odšla dva njena 
člana. Novem bra 1969 jc 
um rl, zadet od kapi, Ignac 
Kolenc iz Zaloga, januarja 
1970 pa je tragično prem i
n il V inko Gorenc iz Vinice. 
Oba sta b ila tako rekoč 

soseda, saj sta n jun i dom ačiji oddaljeni d ru
ga od druge le dober kilom eter. Um rla sta 
tud i drug za drugim, zato je prav, da se ju 
spomnimo skupno. Čeprav različnih let, sta 
imela vendarle mnogo skupnega, posebno 
kar se tiče dela s čebelami.



Pokojni Ignac Kolenc se je rod il 21 ja 
nuarja 1906. Od m ladih let je m ora l trdo 
delati na km etiji. Počitka n i poznal. Mogoče 
je tud i to vzrok, da se je že v m ladosti za
čel ukva rja ti s čebelami. Pri n jih  je pozabljal 
vsakodnevne tegobe in skrbi, doživ lja l pa 
radost in veselje. Težka vojna leta in tudi 
slabe letine ga niso strle. N i obupal, čeprav 
mu je kru ta  zima večkrat zdesetkala njego
ve družine. Kakor čebelice, tako se je tud i 
sam še z večjo vnemo zavzel za svoje ljub 
ljenke ter tako nadoknadil izgube. Poleg de
la in vneme je b il mnogim začetnikom tud i 
dober učite lj in svetovalec. Mnoge je na
vdušil za čebelarjenje, med drugim i tud i 
mladega soseda — pokojnega V inkota Go
renca. Se po nečem je b il znan pokojn i 
Ignac. Bil je ve lik  hum orist. Kadarkoli smo 
sc zbra li skupaj, nas je vedno zabaval s 
svo jim i šalami. Kot nekakšno nepisano pra
v ilo  je bilo, da s sestankom, sejo ali občnim 
zborom nismo začeli, dokle r se ni prismejal 
še Kolenčev Ignac.

VINKO GORENC
Ž iv ljen je  V inka Gorenca 

je b ilo v mnogočem po
dobno ž iv ljen ju  njegovega 
čebelarskega soseda, sve
tovalca Ignaca Kolenca. 
Tudi on je b il kmečki sin. 
Rojen je b il 29. ju lija  1928 
v Zalogu. Ž iv ljen je  mu ni 
b ilo posuto z rožicami. Od 
ranega ju tra  do poznega 
večera je m oral trdo  de

lati. Počitka ni poznal in kakor čebelice je 
tud i on izko ris til vsak trenutek, da je še kaj 
uredil tuka j a li tam. Veselje do čebelic je 
im el že od m ladosti. Z n jim i je doživ lja l le
pe, pa tud i težke trenutke. Večkrat jih  je 
odpeljal na pašo v  Rog. K o likokra t je nato 
prevozil pot k  n jim  s kolesom in to poleti 
sredi največjih naporov in najtežjega kmeč
kega dela. Slaba paša ga ni po trla. »Bo pa 
drugič bolje,« je dejal, te r dajal pogum sebi 
in drugim. Pokojni V inko je b il tud i skrben 
družinski oče. Priženil se je na Vinico, k je r 
si je ustvaril številno družino. Poleg drugih 
žaluje za n jim  tud i šest otročičkov, na jm la j
ši je star kom aj pol leta. Pokojnega Vinka 
je od likovala izredna vo lja  do dela. Tudi 
drugim  je rad priskočil na pomoč. Celo smrt 
ga je doletela na delu p r i sosedu. Sel je v 
gozd pomagat pod ira ti drevje, k je r ga je 
padajoči hrast oplazil te r mu pretrgal nit 
življenja. Domov so p ripe lja li mrtvega.

Pokojna Ignac Kolenc in V inko Gorenc 
sta bila vsa leta zvesta člana naše družine. 
Vedno sta sc rada udeleževala občnih zbo
rov, sestankov in drugega. Dokazala sta, da 
se lahko z m arljivostjo  in vztra jnostjo  vse 
doseže. Začela sta tako rekoč iz nič, zapu
stila pa sta vsak preko 20 družin čebel. 
Vrzel, katera je nastala z njuno sm rtjo, sc 
bo še dolgo poznala. Zelo ju bodo pogrešali 
n juni domači. Pogrešale ju bodo čebelice, 
poleg n jih  pa tud i vsi člani čebelarske d ru 
žine. Se dolgo ju bomo ohran ili v najlepšem 
spominu.

Čebelarska družina Smarjeta 
J- Z-

VETERINARSKEMU INŠPEKTORJU BORISU M EN IN I V SPOMIN

V času, ko sc poslavlja hladna zima, ko se je začelo pora ja ti v na
rav i novo življenje, smo v dnevnem časopisju zasledili vest, da je 1. m ar
ca t. 1. um rl d ip lom iran i veterinar, inšpektor dr. Boris M E N IN A . Vest je 
turobno odjeknila med čebelarji mariborskega društva, k i so dobro po
znali plemenitega pokojnika. Bil je iskren p rija te lj vseh čebelarjev. Kad
se je udeleževal n jihov ih  društvenih sej in občnih zborov. Iz svoje bo
gate zakladnice je rade vo lje  dajal smernice in navodila za uspešno čebe
larjenje. Vselej, kadar se je po jav il med nami, je zavladala vedrina in ži- 

U vahnost, ker smo vedeli, da bomo odšli s seje bogatejši za m arsikatero 
spoznanje in napotek za naše nadaljnje delo.

Dr. Boris M E N IN A  se je rod il 17. 7. 1905 v  V ipavi ko t sin šolskega
upravite lja . Kakor vsi uč ite lji starega kova, je tud i njegov oče go jil čebele in se ukvarja l 
s sadjarstvom. Od svojega očeta se je tud i m ladi Boris navzel veselja in ljubezni do čebelic.
Vedno je živel z n jim i, dokler mu ni tega preprečila zla usoda, k i ga je preganjala iz kraja
v  kraj.

Pokojni Menina je b il narodno zaveden in krem enit značaj, zato je m oral ve liko  pre
trpe ti. Ko so leta 1918 zasedli naše Prim orje Ita lijan i, je bil s starši eno leto konfin iran.
Od leta 1919 je obiskoval realko v Id r iji,  a je b il po šestem razredu izključen zaradi pre
pevanja pesmi: »Trst, Gorica, Reka, svoboda vas čeka ...«  Čez dve le ti je m atu rira l kot 
p riva tis t.
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Ker je zvedel, da bo zaradi protifašističnega delovanja po odsluženju kadrovskega ro 
ka deportiran na enega kazenskih otokov, je leta 1926 iz L ivorna zbežal v  Jugoslavijo, ka
m or se je preselil tud i njegov oče, k i je b il ko t zaveden Slovencc odpuščen iz službe.

Veterinarsko faku lte to  je štud ira l v Zagrebu. Ker mu jc prim anjkova lo sredstev, je 
m oral š tud ij večkrat p re k in iti in  se zaposlovati. D ip lom ira l jc  leta 1938. Nato je desetkrat 
v lo ž il prošnjo za veterinarja, a vse brezuspešno. Nad n jim  jc  bdela senca bana Natlačena, 
k i je preprečil vsako nastavitev. Tudi na brezplačno nastavitev je dolgo čakal, čeprav je 
b ilo  tedaj mnogo praznih veterinarskih  mest. Končno jc le leta 1939 dobil mesto veteri- 
narja-vo lonterja , brez plače, v  Novem mestu, toda po nalogu Natlačena je m oral že drugi 
dan po službeni po treb i v  G orn ji grad, k je r jc  b ilo že pol leta prazno mesto okrajnega 
veterinarja.

Tudi tu n i živel v  m iru ; žc jeseni istega leta je b il premeščen v Kupreš, v zahodni 
Bosni, k je r je doživel razpad Jugoslavije. Zc ju n ija  1941 je b il na ustaški lis ti za lik v id a 
cijo, vendar sc mu jc posrečilo pobegniti v  Srbijo. Tu jc  ko t okra jn i ve te rinar v  Užički 
Požegi dočakal užičko republiko. Po propadu te republike se zaradi bolezni ni mogel p r i
d ru ž iti partizanskim  enotam —  zbežal je v  Beograd, od koder je prišel v  Požarcvac, k je r 
jc  deloval do osvoboditve.

Od tedaj jc  op rav lja l več važnih vod iln ih  funkcij, k je r jc  ustanavljal in vod il vete
rinarsko službo.

Leta 1947 sc je iz Beograda preselil v  M aribo r; tu je op rav lja l posle bazenskega vete
rinarskega inšpektorja, pozneje po re fo rm i pa okrajnega in  občinskega inšpektorja občine 
M aribor. Njegova zasluga je, da je veterinarska služba v m ariborskem  okolišu uspešna 
in na v isoki ravni. Stanovski tovariš i so visoko cenili njegove sposobnosti, zato so mu 
poverili predsedniško mesto Društva veterinarjev in veterinarskih tehnikov v M ariboru. 
Poleg tega je b il tud i predsednik Društva za zaščito ž iva li, aktivno pa je sodeloval tud i 
p r i društvu rc jccv m alih ž iva li in  p r i čebelarjih.

V ž iv ljen ju  jc b il vedno napreden, skromen in  vsakemu dostopen. Zahrbtna bolezen 
mu je za vedno pretrgala n it njegovega uspešnega dela. Vrzel, k i je nastala za njim , bo 
težko nadomestiti.

Spominu dr. Borisa Menine — večna slava!
Čebelarsko društvo 

MARIBOR

Na željo čebelarske družine D o lom iti popravljam o: Fotografija  pokojnega čebelarja 
Franca Malovrha naj bi b ila  stavljena v osm rtnici, k i jo  je narisal V ik to r Majdič, v  4. št. 
Sl. čebelarja, in ne v  osm rtnici Slavka Suhadolca.

Uredništvo

PRODAM
pet čebelnih družin v  A2-pan jih  a li brez 
n jih. Janez Čuden, Gorjuše 46, pošta Bohinj
ska Bistrica.

20 AŽ-panjev z dobrim i in zdravim i čebela
m i na 9 in 10 satov. Alojz Lavrenčič, Cerk
nica pri Rakeku.

20 naseljenih AŽ-panjev in 10 eksportovccv, 
naseljenih. Čebele so zdrave. Anton Babnik, 
Razdrto nova hiša, pošta Šmarje pri Ljublja
ni.

15 dobro naseljenih kranjičev in 10 polovi- 
čarjev, vse z m ladim i m aticam i — čiste siv
ke. Jakob in Janez Zupan, Nomenj 9, p. 
Bohinjska Bistrica.

8 naseljenih AZ-panjev na 9 satov z m ladi
m i maticami in m očnim i družinam i. Florjan 
Pogačar, Rečiška 26, Bled.

KUPIM
15 ro jev v  maju, tako j pa 15 družin A2 na 
devet satov brez panjev. Dobcrnardi Zva- 
kin, Dragonja 34, p. Sečovlje.



čebelarji, javite že sedaj vaše potrebe za sezono 1970

PČELINI
specialno hranilo za čebele, ki ima mnoge prednosti pred klasično prehrano 
čebel:

—  ker moramo dajati čebelam v času, ko raztopine zaradi ohladitve 
ne moremo uporabiti,

—  ker deluje zelo spodbudno na pomladanski razvoj čebeljih družin,

—  ker so ji dodana zdravila (fumagilin DCH in te trac ik lin i) in beljako
vinske snovi, ki zelo dobro nadomestujejo cvetni prah.
Vse te komponente delujejo na razvoj čebelnih družin, a hkrati tudi 
zdravijo čebele od mnogih obolenj.

Srednje močna družina potrebuje v času pomladanskega razvoja 2— 3 kg 
Pčelina. Pčelin-i so pakirani po 1 kg v polietilensko vrečico v kartonskih 
škatlah po 15 kg. Njihova koristna uporabnost je šest mesecev, a pošljemo 
jih  direktno čebelarjem po povzetju, jih  pa lahko nabavite tudi po čebelarskih 
gospodarskih organizacijah.

Cena posameznih Pčelinov je tale:

Pčelin n a v a d n i ............................................................................ 3.20 N-din
Pčelin A ...................................................................................... 4.40 N-din
Pčelin B ...................................................................................... 3.60 N-din
Pčelin D ...................................................................................... 4.20 N-din

Oskrbimo vas tudi z vsemi zdravili po tovarniških cenah franco čebelar. Pro
simo, da pošljete naročila na Pčelarski kombinat »Medoprodukt« Subotica. 
Vse zaželeno blago lahko plačate tudi vnaprej na žiro račun štev. 666-1-2096, 
Banka Subotica.

Pčelarski kombinat 
»Medoprodukt« Subotica


